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KULTURNÍ A INFORMAČNÍ CENTRUM MĚSTA PŘELOUČE VÁS ZVE Rada města
Dne 3. května 2023 se konala 15. chůze

Rady města Přelouče a na programu jedná-
ní mimo jiné bylo zřízení věcného břemene,
zápis KMS Tupesy ze dne 21. 4. 2023, žádost
SVOS, spol. s r. o. o součinnosti při odklízení
ne zákonně soustředěného odpadu na lesním
pozemku v k. ú. Přelouč nebo také například
schválení pravidel pro připojování externích
subjektů k elektřině. Na této radě se rozhodlo
o poskytnutí dotace na rok 2023 z rozpočtu
města pro Malou jezdeckou společnost z.s.
a schválila se zároveň veřejnoprávní smlou-
va pro tuto dotaci, stejně tak se schválily dal-
ší ve  řejnoprávní smlouvy pro Českou hasič-
skou jed notu – hasičský sbor Přelouč, Cross
club Přelouč z. s., pro Myklíč, z. s. a Smíšený
pěvecký sbor Josefa Bohuslava Foerstera Pře-
louč, z. s.. Dále radní rozhodli, že v zadáva-
cím řízení na realizaci veřejné zakázky „Lávka
ev. č. L-001 Přelouč – oprava“ ekonomicky
nej výhodnější nabídku podal dodavatel MDS
solution s. r. o., schválili dodatek č. 1 Smlouvy
o dílo na realizaci veřejné zakázky „Stavební
úpravy jídelny a kuchyně budovy školní jídel-

ny v ulici Obránců míru č.p. 1714, Přelouč –
DOKONČENÍ ROZPRACOVANÉ STAVBY“
s dodavatelem STAVER Luže s. r. o., projedna-
ly se také odpisy nedobytných pohledávek.
Dále se například schválila darovací smlouva
na poskytnutí sponzorského finančního daru
ve výši 20 000 Kč na oslavy 70 let gymnaziál -
ního vzdělávání v Přelouči nebo také přijetí
neinvestiční dotace 70 000 Kč od Pardubic-
kého kraje na přípravu a konání 29. ročníku
udílení Cen Františka Filipovského. 

Dne 15. května 2023 se konala další
v pořadí 16. schůze Rady města Přelouče,
na které se schválilo mimo jiné prodloužení
pronájmu bytu č. 2 v domě v ulici Za Fon-
tánou č. p. 433, přijetí dotace 50 000 Kč od
Mi nisterstva kultury na přípravu a konání
29. roč níku udílení Cen Františka Filipov-
ského za dabing, změna č. 1 závazných uka-
zatelů pro příspěvkové organizace na rok
2023, dodatek č. 1 SoD „Revitalizace Švarca-
vy (ř.km 0,200 – 0,723) – 3 část – Zkapacitně-
ní kanalizace“. Radní také projednali zřízení
věcného břemene a odsouhlasili pokračová-
ní přípravných prací v rámci zadávacího říze-
ní a realizaci výběrového řízení na dodávku

víceúčelového nákladního vozidla pro po -
tře by organizace Technické služby města Pře-
louče. 

Zastupitelstvo města
Dne 27. dubna 2023 se konalo III. zase-

dání Zastupitelstva města Přelouče. Na
úvod zasedání si zastupitelé prohlédli pre-
zentaci architektonické studie na rekonstruk-
ci městského muzea v Přelouči v podání archi-
tektky Soni Formanové ze společnosti archiF
studio, s.r.o., dále starosta města přednesl
zprávu o činnost rady města v období mezi
II. a III. zasedáním zastupitelstva města. Pro-
jednaly se návrhy a stanoviska majetkového
výboru ze dne 17. 4. 2023, finančního výboru
ze dne 19. 4. 2023 a kontrolního výboru ze
dne 29. 3. 2023. Dále na programu byly také
návrhy a stanoviska Osadního výboru Měli-
ce ze dne 18. 3. 2023 a Osadního výboru Kle -
novka ze dne 19. 3. a 23. 4. 2023. Zastupitelé
také projednali a schválili rozpočtové opa-
tření č. 2 rozpočtu města na rok 2023, ma-
jetkové převody, dodatek č. 2 ke smluvní do -
kumentaci sestávající ze smlouvy o zřízení
práva stavby, smlouvy o smlouvě budoucí
kupní, smlouvy o smlouvě budoucí darovací
a smlouvy o výpůjčce uzavřenou mezi měs-
tem Přelouč a společností enteria a. s. Pardu-
bice za účelem výstavby Sídliště Hodinářka 2
sestávající z 10 bytových domů a 9 řadových
domů. Na tomto zasedání se také projednaly
informace z odboru životního prostředí o pří -
padném zajištění změny systému svozu ko-
munálního odpadu – tzv. dynamickém váže-
ní, schválilo se pořízení změny č. 3 územního
plánu Přelouč. Zastupitelstvo města Přelou-
če schválilo a vydalo obecně závaznou vy-
hlášku č. 3/2012, obecně závaznou vyhlášku
o stanovení podmínek pro pořádání, průběh
a ukončení veřejnosti přístupných kulturních
podniků včetně tanečních zábav a diskoték
v rozsahu nezbytném k zajištění veřejného po -
 řádku, návrh obecně závazné vyhlášky o sta -
novení provozní doby pohostinských provo-
zoven, obecně závaznou vyhlášku o regulaci
provozování hazardních her s tím, že v pátek
a sobotu lze provozovat hazardní hry od 10
do 02 h následujícího dne. Dále se také schvá -
lila a vydala obecně závazná vyhláška o ve-
řejném pořádku. Na programu jednání bylo
také rozhodnutí o poskytnutí dotace na rok
2023 z rozpočtu města pro Spolek obcí a ob -
čanů proti těžbě štěrkopísku v Lohenicích
a schválení náležité veřejnoprávní smlouvy
k této dotaci. 

Veškerá usnesení z rady a zastupitelstva
města naleznete na stránkách města. 

text MG

Pozvánka na 64. ročník 
Celostátního žákovského turnaje v kopané, 

Přelouč 10.–11. 6. 2023

Už po čtyřiašedesáté ožije východočeská Přelouč na konci sezony
mládežnickým fotbalem. Starší žáci ze všech koutů republiky se zde
o víkendu 10. a 11. června utkají na jednom z nejstarších turnajů 
v zemi.

Seznam mužstev

                  FK Přelouč                               FK Mladá Boleslav
                  SK Líšeň                                    1. FK Příbram
                  1. SC Znojmo FK                   FC Písek
                  FK Ústí nad Labem              Football Talent Academy

Přihlášená družstva budou rozdělena do dvou skupin po čtyřech tý-
mech. Nejlepší dva celky z obou skupin se následně střetnou v semifi-
nále, jehož vítězové se pak utkají ve finále, poražení semifinalisté budou
hrát o třetí místo. Mužstva z třetích a čtvrtých míst základních skupin si
zahrají podobným systémem o umístění na 5.–8. místě.

Zveme všechny fanoušky fotbalu do Přelouče 10. a 11. 6. 2023
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Recyklace má smysl
Skoro každý z nás již dnes vnímá jako samozřejmost recy -

klaci skla, papíru nebo plastů. Méně zažité máme, že stej ně
tak by tomu mělo být i u elektrozařízení, i když toto tvrzení
neplatí na sto procent. Starou pračku, televizi nebo ledničku
bychom se asi do popelnice vyhodit nepokoušeli. U velkých
elektrospotřebičů nezaváháme a odvezeme je do nejbližšího
sběrného dvora nebo se dohodneme na jejich odvozu při ná -
kupu nového spotřebiče. Ale jinak tomu je u tak běžných vě -
cí denní potřeby, jako jsou žárovky, fény či holicí strojky. Ty
se do popelnice před domem vejdou bez nejmenších problé -
mů, tak proč pro ně hledat speciální sběr né místo? Navíc je
nevyhazujeme každý den, tak proč si při dělávat práci?

Ložiska nerostných surovin se postupně vyčerpávají, řada
z nich se nachází na nepřístupných místech, kde by jejich těžba
byla nejen časově, ale především finančně velmi náročná. Ne-
zbývá než začít s přírodními zdroji šetřit a recyklovat suroviny
ze starých elektrospotřebičů. 

Díky recyklaci lze využít mnoho materiálů – kovy včetně vzác -
ných, plasty či sklo. Kromě využitelných surovin však obsahují
elektrozařízení také různé škodlivé látky, které se díky ekologic -
ké recyklaci nedostanou do životního prostředí. 

Recyklace má smysl, pomozte nám chránit přírodu v našem
městě a nevyhazujte elektrozařízení do směsného odpadu.

V našem městě můžete vysloužilá elektrozařízení odevzdat
ve sběrném dvoře (adresa: Pardubická 1630, 535 01 Přelouč,
otevírací doba: pondělí od 13 do 17 hodin, ve středu od 10 do
15 hodin, v pátek od 13 do 17 hodin a v sobotu od 8 do 12 ho -
din). Světelné zdroje pak můžete zanést také do malé sběrné
nádoby, která je umístěna v budově městského úřadu před od -
borem životního prostředí ve 4. patře. 

Zpětný odběr světelných zdrojů a dalších elektrozařízení pro
naše město zajišťuje kolektivní systém EKOLAMP, který v Če-
ské republice funguje již od roku 2005. Vytváří síť sběrných míst
a plně hradí přepravu sběrných kontejnerů do recyklační firmy
i samotnou recyklaci. Jen za loňský rok se v České republice
dí ky EKOLAMPu sebralo a ekologicky zpracovalo 576 tun svě -
tel ných zdrojů a více než 4010 tun velkých a malých elektroza -
řízení.

Díky ekologickému zpracování se podařilo opětovně využít
přes 90 % materiálů ze sebraných svítidel a velkých elektrozaří -
zení a téměř 88 % materiálů z malých elektrozařízení. 

Více se o problematice nakládání s nefunkčními světelnými
zdroji a dalšími elektrozařízeními dočtete na www.ekolamp.cz.

UPOZORNĚNÍ!!
Žádáme občany, aby vhazovali směsný komunální odpad,

bio logicky rozložitelný odpad, plasty, sklo, papír či kovy pouze
do nádob k tomu určených (žlutá – plast, modrá – papír, ...).

Na každé nádobě je uvedeno, co do ní patří, případně nepa -
tří. Více informací o třídění najdete také na webových stránkách
města Přelouče: https://www.mestoprelouc.cz/zivot-ve-meste/
/jak-spravne-tridit-odpad-a-kam-s-nim/.

Pořízená fotografie vznikla konkrétně na sběrném místě v uli -
ci Pardubická před bytovkou č.p. 1501. 

Vzhledem k tomu, že takové ne/třídění se vyskytuje i na ji-
ných stanovištích v Přelouči, důrazně žádáme ty, kteří odpad ne -
třídí podle nastaveného systému nakládání s komunálním od-
padem, aby nejen začali lépe třídit, ale především, aby alespoň
nevhazovali do již vytříděných využitelných komodit jiné slož-
ky odpadu – tím dochází ke znehodnocování využitelného od -
padu. V tomto konkrétním případě dojde k výsypu původně
biologicky rozložitelného odpadu, který mohl být využit na kom -
postárně, do směsného komunálního odpadu, který skončí bez
využití na skládce. Snaha těch, kteří poctivě vytřídili bioodpad
do hnědé nádoby, byla zmařena a zbytečně došlo k navýšení
množství směsného komunálního odpadu předávaného k ulo -
žení na skládku. 

Zákon o odpadech stanovuje pro jednotlivé roky množství
ko munálního odpadu, které je možné uložit na skládku za sní-
žený poplatek; při překročení tohoto limitu se platí poplatek
vyšší. Tento poplatek za uložení odpadu na skládku se každo-
ročně zvyšuje (v letošním roce je ve dvojnásobné výši než sní-

žená sazba), přičemž množství odpadu, které je možné uložit
za snížený poplatek, se každý rok snižuje.

V souvislosti s tříděním bioodpadu chceme také upozornit,
že do hnědých nádob nepatří např. zbytky živočišného původu
(maso, kosti, mléčné výrobky, exkrementy), plastové sáčky (vý-
jimku tvoří kompostovatelné sáčky na bioodpad) apod.
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Domov mládeže v Přelouči 
má nově zrekonstruované interiéry

V úterý 16. května 2023 se uskutečnila v našem městě v Do-
mově mládeže prezentace 2 investičních projektů Pardubické-
ho kraje.
1.  rekonstrukce interiérů Domova mládeže v Přelouči 
2.  realizace úspor energie 

Úvodní slovo přednesl ředitel Gymnázia a grafické střední
odborné školy Ing. Miroslav Pavlata. 

Slavnostní prezentace se zúčastnil osobně hejtman Pardu-
bického kraje Martin Netolický, radní Pardubického kraje pro
školství Josef Kozel a mnoho dalších, kteří se na realizaci tohoto
projektu podíleli.

Nové prostory si prohlédli také starosta Přelouče Martin Šmíd
a místostarosta města Ing. Ivan Moravec. 

Zcela nově zrekonstruovaný Domov mládeže nabízí 60 lůžek.
Nachází se zde také nový fotografický ateliér, odborné učeb-

ny a temná komora pro vyvolávání fotografií. 
Všechny tyto nové prostory a učebny budou od nového

školního roku k dispozici pro studenty maturitních čtyřletých
oborů: reprodukční grafik pro média, polygrafie, fotograf
učebních tříletých oborů: reprodukční grafik a tiskař na poly-
grafických strojích. 

Zřizovatel Gymnázia a grafické střední odborné školy Pře-
louč a Domova mládeže Pardubický kraj díky těmto dvěma
projektům pomohl zvýšit kvalitu výuky a úroveň ubytování pro
studenty naší přeloučské střední školy.

Fotografie a text: MG

Do křesla pro hosta usedl 
starosta Přelouče Martin Šmíd
V Domově u fontány se po delší pauze rozhodli obnovit se-

tkání se zajímavými lidmi z našeho města formou tzv. „Křesla
pro hosta“. První osobou, kterou na rozhovor a setkání pozvali,
byl starosta Pře louče Martin Šmíd. Obyvatelé Domova u fontá -
ny i domova s pečo vatelskou službou se tak mohli osobně s pa-
nem starostou setkat, poznat ho nejen ze stránky profesní, ale
také osobní. Martin Šmíd vyprávěl o dlouholetém koníčku, kte-
rým je hokejbal. Řeč se také samozřejmě stočila na to, co všech-
no pro něj znamenalo usednutí do starostovského křesla. Mluvil
také o cestování, které má rád. Příjemné odpoledne se seniory
z Domova u fontány zprostředkovala a moderovala Daniela
Stráníková. Uvidíme, kdo další do křesla pro hosta usedne a se-
tká se s obyvateli našeho přeloučského domova pro seniory. 

Fotografie a text: MG

Tým basketbalistů U12 Přelouč
na návštěvě u pana starosty

Tým malých přeloučských basketbalistů U12 sklízí v této sezóně
jeden úspěch za druhým. U12 získala zlato, když vyhrála finálový tur -
naj celé Východočeské oblasti. Dále si hráči dovezli také bronzovou
medaili z FESTIVALU minibasketbalu v Ostravě. Starosta města Mar -
tin Šmíd se setkal s našimi úspěšnými basketbalisty a poblahopřál
všem k tak velkému úspěchu. Hráči donesli ukázat medaile a pro-
zradili panu starostovi mnoho zážitků a dojmů ze zápasů i trénin-
ků. Poděkování patří také trenérům týmu Radimovi Konvalinovi
a Jakubovi Královi. 

Podrobnosti na str. 28–29                                   Fotografie a text: MG
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Ve čtvrtek 18. 5. 2023 od 16 hodin se konalo u kostela sv. Jakuba
v Přelouči slavnostní odhalení pískovcové SVATOJAKUBSKÉ MUŠLE.

Akce se uskutečnila pod záštitou náměstka hejtmana Pardubické-
ho kraje Ing. Romana Línka a starosty města Přelouče Martina Šmída. 

Pardubický kraj a Město Přelouč také finančně podpořili tuto akci,
která přispěje rozhodně k mnohem většímu povědomí o našem měs-
tě jak mezi poutníky a cestovateli na východočeské Svatojakubské
trase, tak pozvedne úroveň turistických cílů pro návštěvníky Přelouče
celkově. 

Slavnostního odhalení Svatojakubské mušle se zúčastnili Ing. Ro-
man Línek, místostarosta Přelouče Ing. Ivan Moravec, Olga Jankovcová
ze společ nosti ULTREIA a zakladatelka východočeské Svatojakubské
trasy, kame nosochař a autor pískovcové mušle Roman Morcinek, bý-
valá starostka Přelouče Bc. Irena Burešová, předseda ORLA ČR Stanislav
Juránek, zástupci některých z 15 obcí, které protíná Svatojakubská cesta
v okolí Přelouče a také přeloučský farář Mgr. Zdeněk Skalický, který na
zá věr celého slavnostního odpoledne požehnal Svatojakubské mušli. 

Velice příjemnou atmosféru obohatili krásnou hudební vsuvkou tři
přeloučští muzikanti a členové nově vzniklého hudebního TRIA MUŠLE
Petr Zeman, Filip Drábek a Matěj Pešta. 

Děkujeme všem, kteří se této slavnostní významné události v na-
šem městě zúčastnili a velký dík patří také hlavní iniciátorce a koordi-
nátorce této celé akce Ing. Mgr. Zdeňce Kumstýřové z Charity Přelouč.

Fotografie a text: MG 

Zdravice Alberta Morena, velvyslance Španělska v České republice,
který se bohužel z pracovních důvodů slavnostního odhalení Sva-
tojakubské mušle v našem městě nemohl zúčastnit.

6/23

Slavnostní odhalení pískovcové Svatojakubské mušle, Přelouč, 18. 5. 2023

Zdravice Jeho Excelence Velvyslance Španělska v ČR, 
pana Alberta Morena:

Drazí poutníci, drazí přátelé Camina de Santiago:

Přestože zde nemohu být s vámi, rád bych vám poslal a předal
několik slov.

Jak víte, od objevení hrobu apoštola Svatého Jakuba na seve -
rovýchodě Španělska, jakožto jednoho z nejzápadnějších bodů
Evropy považovaného za Finsterre neboli Konec Země, až po ob -
jevení Ameriky, tyto cesty, jež evropské křesťanství vytrasovalo
ze studených baltských zemí, přes Čechy a středoevropské země,
ze zákoutí Černého moře a východního Středomoří nebo z Brit-
ských ostrovů a Portugalska, vytvořily první uspořádání Evropy.

Právě proto je oživení těchto cest v České republice opakova -
ným setkáním s historií a sjednocením s velkou rodinou evrop -
ských zemí.

Jsme vděčni spolkům Svatojakubské cesty, jež spolupracují na
vysledování těchto cest se svatojakubskými mušlovými značkami,
a jež se snaží o obnovu starých cest přes Českou republiku a které
tak obnovují odkaz Svatojakubské cesty. Patří mezi ně Sdružení
Ultreia, Sdružení Cesta hvězdy a Klubu českých turistů. Mimo-
řádná síť více než 1300 km značených turistických tras v České
republice, která se stále rozšiřuje, je hodna obdivu, jak dokazuje
právě dnešní aktivita. Hustá síť turistických tras v České repub-
lice je v Evropě zcela výjimečná, napovídá mnohé o úrovni zájmu
o kontakt s přírodou, hospodaření s časem pro vnitřní hledání a har -
monii těla a duše.

V České republice se nachází nespočet poutních míst s mystic -
kou minulostí, která mohou díky poutníkům rezonovat. Svatoja-
kubská cesta byla původně náboženská, a vlastně stále je. A přesto -
že ji mnozí poutníci absolvují bez náboženské motivace, prožívají
na ní jakousi proměnu. Krajina, usazená cesta v přírodě, klid a ti -
cho, ale rovněž den za dnem trvající úsilí, boj s únavou a překoná -
vání únavy při honbě za konkrétním cílem z ní činí cestu intro -
spekce.

Protože je to cesta do nitra sebe sama, je to cesta duchovní, ma -
gická, okouzlující a plná naděje na lepší dny naší existence. A je
to cesta do sebe sama, jež z nás dělá lepší lidi.

Šťastnou cestu! Buen Camino!

Pro místní zvídavé občany i turisty, kteří do
Přelouče zavítají, se podařilo na jaře roku 2023
dokončit naučnou stezku. Tu naše město (po -
kud nepočítáme dnes již jen částečně docho-
vanou síť modrých naučných cedulí, které ne -
chal na konci 50. let 20. století rozmístit tehdy
končící místní muzejní spolek) doposud po-
strádalo. Od jara 2021 připravoval autor těch -
to řádků předběžný záměr, který po projedná-
ní kulturní a školskou komisí a městskou radou
v prosinci téhož roku zastupitelé schválili.

V roce 2022 již probíhala příprava nauč-
né stezky naplno a s pomocí řady spolupra-
covníků dostávala konkrétní podobu, přičemž
byl původní plán na základě některých dob-
rých nápadů a připomínek upravován a vy-
lepšován. Problematické bylo zejména vhod-
né umís tě ní kovových panelů na trase, aby
v rámci mož ností nepřekážely provozu a ne-
omezovaly chod ce ani motoristy. K tomu se
vyjádřili příslušní zaměstnanci městského úřa -
du a bylo třeba podat žádost o schválení umís -
tění některých panelů i na Policii ČR. 

Koncem školního roku 2021/2022 se do
projektu zapojili žáci dnešního Gymnázia
a gra  fické střední odborné školy Přelouč (Lau-
ra Boš tíková, Adéla Filipciková, Galina For-
mánková a Štěpán Fürich ze třídy 3RM a Mar -
tin Jána ze třídy 2RMA, všichni studují obor
Reprodukční grafik pro média), kteří začali
pod vedením paní učitelky Hany Svatošové
chystat grafiku (na mapách a ilustracích spo-
lupracoval pan učitel Michal Rak). Ta byla do -
končena v březnu 2023. Jazykovou korekturu
provedl učitel Petr Levinský z Gymnázia a gra -
fické střední odborné školy Přelouč. 

Někdejší předsedkyně kulturní a školské
ko mise Zdenka Kumstýřová přišla s nápadem
přichystat také audioverzi naučné stezky, kte -
rou následně připravili žáci literárně-drama-
tického oboru ZUŠ Přelouč (Tomáš Rosenber-
ger a Anna Říhová) pod vedením paní učitelky
Kláry Tvrdíkové. Samotné nahrávání probíha-
lo na několik etap od listopadu 2022 do břez-
na 2023 v nahrávacím studiu ZUŠ Přelouč za

asistence mistra zvuku Matouše Merty, který
nahrávku také upravil a sestříhal. 

Panely a další kovové konstrukce připravil
přeloučský zámečník Ondřej Hutla, který je
od prosince 2022 do dubna 2023 postupně
rozmisťoval po městě (zemní práce provedla
firma Arpáda Horvátha). Tisk grafiky zajistila
přeloučská firma Reprotisk, instalace proběh-
la 17. dubna. Grafici z přeloučské střední školy
připravili též propagační leták. 19. dubna se pak
uskutečnilo slavnostní otevření naučné stezky.

Na přelomu dubna a května byl obsah na-
učné stezky díky Miroslavu Tkáčovi (MÚ Pře-
louč) nahrán na webové stránky města, při-
pravil také QR kódy, které na stránky odkazují.
Ty byly na jednotlivé zastávky doplněny v prv-
ních květnových dnech. Šárka Koberová a Jitka

Jarolímová z KICMP se chopily přípavy úkolů
pro děti, které naučnou stezku s rodiči pro jdou
(zadání bude možné vyzvednout v KICMP či
bude k disposici na stránkách města). V IC si
pak děti budou moci brzy vyzvednout za od-
měnu keramickou placku s motivem Františka
Filipovského, kterou navrhla Ivana Černíková
a v keramické peci připraví zaměstnanci a dě-
ti z DDM Přelouč. 

Naučná stezka je pojatá jako procházka
s Františkem Filipovským. Návštěvník se do-
zví informace o místních památkách a histo-
rických zajímavostech, k nim ale občas připojí
náš nejslavnější rodák informaci z dob svého
života v Přelouči či fotografii ze „svého“ rodin-
ného fotoalba (ve skutečnosti jsou všechna
vyobrazení na stezce ze sbírek přeloučského
muzea). Je zde využita známá kresba hlavy
Františka Filipovského od Ivo Štěpánka, která
je jinak užívána v souvislosti s cenami za da-
bing. Majitelé chytrých telefonů s připojením
na internet si mohou po načtení QR kódu pře-
hrát audioverzi textů stezky. Výchozí bod je
na podloubí na Masarykově náměstí či u že-
lezničního nádraží. Zde jsou umístěny velké
ce dule shrnující historii města od pravěku do
poloviny 20. století. U infocentra jsou navíc
na podloubí čtyři menší cedule, které popisují
jednotlivé strany Masarykova náměstí. Sa-
motná naučná stezka je rozdělena na trasu
městkou (o délce 5 km) a přírodní (o délce
3,5 km). Městská trasa má 14 zastávek a vede
z Masarykova náměstí Pražskou ulicí k vile
Jelena a následně kolem MŠ Za Fontánou do
Žižkovy ulice, k sokolovně, Račanskému ryb-
níku a nakonec jde kolem hřbitovu k nádraží
a na Václavské náměstí. Přírodní trasa má 7 za -
stávek a vede opět z Masarykova náměstí, ny-
ní ale ulicí Zborovskou na Vratislavské ná-
městí, k Labi a kolem vodní elektárny zpět
do centra, kde končí u kostela sv. Jakuba. 

Nelze jmenovat všechny, kdo se na přípra-
vě naučné stezky podíleli. Koordinátor pro-
jektu a hlavní autor by chtěl ale kromě výše
uvedených poděkovat za pomoc také Haně
Mencové, Ivanu Moravcovi, Marcele Gryčové,
Jiřímu Jurovi (MÚ Přelouč), Danielu Reichma-
novi (KICMP) a Haně Svatošové (za pomoc
s tzv. dobrou interpretací).

Matěj Pešta

Nová naučná stezka „Procházka po Přelouči s Františkem Filipovským“
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V letošním roce se přeloučský Kiekert dožívá krásného jubilea. Jeho
příběh, který se začal psát 1. června 1993, je až neuvěřitelný – z malé
firmičky o šedesáti zaměstnancích se během třiceti let podařilo vybu -
dovat největší výrobní závod na automobilové zámky na světě.

Prvenství, kterých v současnosti český Kiekert dosahuje, je několik. Se
svou výrobní kapacitou dosahující až 200.000 automobilových zámků
denně je závod jeden jejich největším světovým výrobcem, ale také nej-
významnějším výrobním pilířem koncernu Kiekert, zajišťujícím více než
polovinu veškeré jeho globální produkce. Největší je také zdejší logistické
centrum, čítající téměř 9.000 metrů čtverečních, a firma stojí také v čele
globálního vývoje nových kufrových zámků. Se svými osmnácti sty za-
městnanci je přeloučský Kiekert také druhým největším zaměstnavate-
lem Pardubického kraje. 

Kiekert Česká republika byl v Přelouči založen 1. června 1993 a to
v areálu bývalého československého výrobce rádií a magnetofonů Tesla.
V době svého vzniku fungoval jako jednoduchá montážní fir ma s pouhý -
mi šesti desítkami zaměstnanců. Počáteční období firmy bylo úspěšné,
a tak se následující léta nesla v duchu přemísťování dalších linek z mateř -
ské společnosti v Německu do Přelouče. 

S novým tisíciletím začal růst i význam v rámci celé skupiny. V ro ce
2001 byli v Kiekertu zaměstnáni první pracovníci útvaru vývo je produk-
tů a vzniká také oddělení výroby provozních prostředků. O rok později do -
šlo k dalšímu významnému posunu – značná část komponentů se začala
nakupovat od doda vatelů napřímo. Tou dobou již v přeloučském Kieker -
tu pracovalo tisíc za městnanců.

Dalším důležitým mezníkem byl rok 2006, kdy si přeloučský závod
začal hotové výrobky prodávat i napřímo svým zákazníkům. V tomto
roce byla také po stavena hala E, čímž došlo k významnému navýšení
výrobních ka pacit a zajištění budoucích významných projektů. V této
hale také našlo umístění nové logistické centrum, kterým dnes denně pro -
 jde na 10 mi lionů komponentů a vyexpeduje se na tisíc palet do celého
světa. 

Před deseti lety byla postavena hala B, která znamenala další význam-
né rozšíření naší výroby. Spolu s nejnovější halou P, která vznikla v roce
2018, disponuje nyní český Kiekert 36.000 m2 výrobní plochy, což se rov-
ná rozloze pěti fotbalových hřišť. Na nich běží nepřetržitě pět dní v týdnu
80 výrobních linek, které produkují přes 7000 variant zámků.

Se svým produktovým portfoliem zámků bočních, posuvných a zad-
ních dveří, jakožto i komponentů pro dobíjení elektromobilů, zásobuje

Kiekert-CS téměř všechny výrobce osobních automobilů v Evropě. K je-
ho významné pozici také velmi pomáhá rozsáhlá divize vývoje a výzkumu,
která se v roce 2020 přesunula z Přelouče do nového objektu v nedale-
kých Čívicích.

A jak vidí další budoucnost českého závodu generální ředitel? „Český zá -
vod ušel za tři desetiletí dlouhou a úspěšnou cestu od výroby převáž ně
mechanických zámků až k navrhování inteligentních bezpečnostních za -
 my kacích systémů vyráběných na vysoce automatizovaných zařízeních.
Jsem přesvědčen, že jeho úspěšný příběh bude pokračovat. Náš prů-
mysl prochází pravděpodobně nejdrastičtějšími změnami za posledních
sto let konstrukce a výroby automobilů. Autonomní vozidla s novými
typy pohonů jsou již uváděna do reality a budou se stávat stále více běž -
nými. Lidé však stále potřebují do svých vozidel nastupovat a vystupo -
vat a při jízdě zůstat v bezpečí. Kiekert proto je, a nadále zůstane, lídrem
na trhu. Nové technologie jsou naše příležitost, nikoli hrozba. Je jisté, že
se pokročilá elektronika i umělá inteligence stanou nedílnou součástí na -
šich produktů i výrobních procesů. Skupina Kiekert, včetně svého nejdů -
ležitějšího závodu v Přelouči, zůstane důležitou součástí nového směřo -
vání automotive a bude pomáhat utvářet budoucnost tohoto průmyslu.
Tak, jak to koneckonců děláme posledních 170 let“, odpovídá s úsmě-
vem Karl Lambertz.

Více o přeloučském závodě se můžete dozvědět na stránkách 
kiekert.jobs.cz nebo facebook.com/kiekertcs.
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KOMUNIKACE > LUBOŠ KOPECKÝ
KIEKERT SLAVÍ TŘICÁTÉ NAROZENINY

Vzpomínka
Dne 4. května uplynuly 2 roky, 

kdy nás opustil můj manžel, 
tatínek, dědeček 

pan Jaroslav FARSKÝ. 

S láskou a bolestí vzpomíná 
manželka Jarmila

a dcery Jaroslava a Lenka s rodinami.

Vzpomínka
Dne 29. června uplyne 15 let, 

co nás opustil 
pan Jiří HEŘMÁNEK. 

Kdo jste ho znali, vzpomeňte s námi. 
Manželka Lenka s rodinou. 

Zlatá svatba
Dne 2. června jsme oslavili 50 let společného života. 

Na svatebním oznámení jsme měli tuto básničku, 
která platí i po 50 letech. 

Dávám Ti lásku z lásky, jen Tebe miluji, 
nevezmu nikdy zpátky co dnes Ti slibuji!

Na Přelouč oba rádi vzpomíná -
me, i když jsme pryč již 16 ro-
ků. S Přeloučí nás trvale sva -
zuje od díl ragby RC Přelouč
(Tesla), který jsem v roce 1974
založil a který mě i mou ženuš -
ku bude provázet celý život.
Oddíl ragby je jako naše dítě,

protože jsme ho vypiplali od prvních začátků, věnovali jsme mu tisíce
hodin. Oddíl oslaví v příštím roce 50 let od svého založení. Musím ta-
dy poděkovat své ženušce, která mi tolerovala tuto lásku k ragby a bez
ní bych nevydržel jako 22letý všechny krásy, ale i obrovské problémy
co s touto prací kolem celého chodu oddílu přicházely!  Vydrželi jsme
to a teď má město Přelouč areál pro tento krásný a tvrdý sport, kde mo -
hou děti a dospělí sportovat a hrát ragby. 

Další vzpomínka na nás bude, že jsme měli v sokolovně velkou video-
půjčovnu – MITSLOB, kde nás navštěvovalo velké množství lidí.

Rádi vzpomínáme na toto velice hezké město, které se změnilo k lep-
šímu a je opravdu krásné.

Přejeme všem Přeloučákům příjemný život a vedení města přejeme,
aby se i nadále dařilo tvořit Přelouč rok od roku krásnější. 

Jirka a Hanka (Šoltová) MÍTOVI
E-mail na nás: mitjiri@seznam.cz

Zlatá svatba
Dne 28. dubna oslavili 

Ladislava a Jaroslav NĚMCOVI 
zlatou svatbu. 

Upřímně gratulujeme a přejeme 
mnoho štěstí, zdraví a pohody 

i do dalších společných let. 
SPOZ Přelouč

PŘELOUČÁCI 

Jubilanti duben
Jiří Husák 97 let
Lubomír Čížek 87 let
Jiřina Peková 85 let
Eduard Kasal 80 let
Bohumil Čejka 80 let
Jiří Seidl 80 let
Jana Škrhová 80 let
Marie Bromová 75 let
Ludmila Haspeklová 75 let
Danuška Hejná 75 let
František Červený 75 let
Stanislav Filip 75 let 

Zlatá svatba
Eva a Jaroslav Ziklovi 20. 4.
Eva a Jiří Kryštůfkovi 28. 4.
Ladislava a Jaroslav Němcovi 28. 4.

Jubilanti květen
Miloslava Korbelová 98 let
Milada Vlasáková 94 let
Vladimír Kotland 89 let
Ladislav Čermák 88 let
Bohuslav Kasal 88 let
Hana Neumannová 88 let
Ladislav Rýdlo 88 let
Miluše Charvátová 87 let
Věra Vacková 86 let
Josef Kvoch 86 let
Jiřina Kryštofová 86 let
Vojslava Měcháčková 85 let
Ludmila Konečná 85 let
Václav Moravec 85 let
Miloslava Halíková 80 let
Růžena Jiráková 80 let
Stanislav Čada 75 let
Miroslav Bečička 75 let
Marie Králová 75 let
Eva Brudná 75 let
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TJ SOKOL Přelouč
SOKOL MÁ TRADICI a chce vést všechny
k pohybu a společné aktivitě, být vzorem
člověka silného tělem i duchem a sdílet
pa tero společných hodnot: 

SPORT, OBČANSTVÍ, KOMUNITA, OSOBNOST, LASKAVOST

NABÍDKA CVIČENÍ V SOKOLOVNĚ od září 2023

RODIČE A DĚTI                                ČT              16.00 – 17.00 
                                                                                 dopoledne dohodou 
PŘEDŠKOLNÍ ŽACTVO                   ÚT             16.00 – 17.00 
VŠESTRANNÁ GYMNASTIKA       ÚT + ČT   17.00 – 19.00 
TRAMPOLÍNKY s DITOU               ST              16.00 – 17.00 
TRAMPOLÍNKY s LUCKOU           PO             17.15 – 18.15 
VOLEJBAL pro HOLKY 4.– 6. tř.     PO             16.00 – 17.00
                                                                                 17.00 – 18.00 

ŽENY (nejen 60+)                             PO + ČT   18.00 – 19.00
                                                                                 19.00 – 20.00 
ZDRAVOTNÍ CVIČENÍ                     PO             19.00 – 20.00 
KONDIČNÍ CVIČENÍ – míče           ST              18.30 – 19.30
TRAMPOLÍNKY pro dospělé         ÚT             18.30 – 19.30
BADMINTON pro veřejnost           DOHODOU                                 
STOLNÍ TENIS pro veřejnost          DOHODOU                                 
JÓGA A MEDITACE                                            od října 
KOLOBĚŽKY                                      DOHODOU                                 

Bližší informace:   sokol-prelouc.webnode.cz      / 603 180 655 /  
                                   fb T.J.Sokol Přelouč 

TJ Sokol Přelouč vás zve

(na obrázku je sokolovna v Praze – Libni)

TJ Sokol Přelouč se zapojí do celorepublikové akce Noc sokoloven. 

Zveme nejen cvičence, ale i příznivce Sokola na prohlídku naší
sokolovny. 

Děti si proběhnou překážkovou dráhu, dospělí se mohou
projet na koloběžce, zhlédnout ukázky sletových skladeb nebo
získat informace o dění v sokole v příštím cvičebním roce. 

J. Lelková

Nejkrásnější strom Přelouče 2023 
už po patnácté

Anketu Nejkrásnější strom Přelouče vyhlašuje Městská knihovna od
roku 2008. Termín vyhlašování vítěze je vždy stanoven co nejblíže da -
tu 22. 4., což je Den Země. A k vyhlášení vítězného stromu přidáváme
každý rok jako dárek naší planetě také vysazení mladého stromku.

Už po patnácté jsme letos vyzvali občany města, aby hlasovali, kte-
rý strom tentokrát ocenění dostane. Sešlo se poměrně dost hlasů a prv-
ní místo bylo jasné. Druhý v pořadí, platan v parku za základní školou,
získal 53 hlasy a ani další navrhované stromy se nemohly měřit s vítě -
zem, který obdržel celkem 223 hlasů od dětí i dospělých.

Oceněním Nejkrásnější strom Přelouče 2023 se může chlubit krás -
ná vzrostlá vrba na břehu Račanského rybníka, v těsné blízkosti velké-
ho dětského hřiště. Společnost jí dělají nejen ptáci, hnízdící v nejbliž-
ším okolí, ale i netopýři a řada druhů hmyzu. I o tom vyprávěl během
vyhlašování vítěze ankety ve stře-
du 26. 4. vedoucí Odboru život-
ního pro středí Městského úřadu
v Přelouči Mgr. Jan Feranec. Po-
slechnout si ho přišly děti z obou
mateřských škol, které také spo-
lečně vítěznému stromu zazpívaly
veselou jarní písničku.

Hned po vyhlášení a ozdobení
vítězné vrby jsme se všichni přesu -
nuli do prostoru dětského hřiště
Na Hodinářce, kde jsme si opět za -
zpívali. Ten tokrát při vysazování
krásné mla dé lípy. Popřáli jsme jí
společně s dět mi do života dosta-
tek deště i sluníčka a těšíme se, že
i další generace bude v našem měs -
tě nacházet zdravé vzrostlé stromy a užívat si jejich krásu a užitek.

Závěrem si dovoluji poděkovat našim báječným spolupracovní-
kům z Mateřské školy Kladenská ul. a z Odboru životního prostředí
MÚ Přelouč. Jejich laskavá podpora je v případě této naší ankety na-
prosto zásadní a my to víme.             L. Hývlová

Vítání jara v městské knihovně – přišli i trpaslíci
A že těch trpaslíků bylo. Kreslení i látkoví, papíroví i docela živí. Ně -

kteří pravda trochu přerostlí. Když se totiž vítá jaro, není trpaslíků ni -
kdy dost.

Společně s dětmi a jejich rodiči jsme je v rámci projektu Bookstart
pozvali za Záložnu. V neděli 23. 4. odpoledne jsme si tam uspořádali
jarní slavnost, plnou výtvarných dílniček a soutěžních otázek právě
ze života trpaslíků. Nechyběla ani přehlídka trpasličích domečků a swa -
pování rostlinek a semínek.

Pro rodiče byla opět připravena oblíbená pojízdná kavárna a po-
časí k nám bylo laskavé. Není proto divu, že účast byla opět báječná.
Máme radost, že jsou naše akce pro nejmenší stále více navštěvova-
né. A vůbec nepochybujeme o tom, že je to i zásluhou jejich pečlivé
přípravy naší spolupracovnicí Petrou Šitler. I když je na mateřské do-
volené, věnuje s podporou celé své rodiny ze svého času velký díl
knihovně a my jí za to děkujeme. Řada akcí Městské knihovny by se
bez dobrovolníků nemohla konat a program Bookstart mezi ně určitě
také patří.

„ŠKOLNÍ VÝLET“ 
Virtuální univerzity třetího věku

Městská knihovna neorganizuje jen akce pro děti. Letos jsme za-
končili už 12. semestr naší Univerzity třetího věku.

A protože konec školního ro-
ku je třeba oslavit školním výle-
tem, vypravili jsme se společně
s našimi studujícími seniory do
Olomouce. Nejen proto, že je to
krásné město, plné památek a his -
torie, ale také proto, že v nově
opraveném Arcidiecézním mu-
zeu byla otevřena výstava o umě -
ní tibetského buddhismu. Posled-
ní zakončený semestr byl totiž
právě ve znamení buddhistických
uměleckých památek.

Počasí sice bylo trochu chlad-
nější, ale naštěstí nám nepršelo,
Olomouc je opravdu krásná a vý -
stava nám doplnila znalosti, získa-
né během celého semestru.

Další studium bude věnováno
tématu pěstování a využití jed-
lých a léčivých hub. Pokud máte zájem, přidejte se. Začínat budeme
26. 9. odpoledne v zasedací síni MÚ Přelouč. Tento prostor je naštěstí
(narozdíl od knihovny) bezbariérově přístupný, což je v případě akcí
pro seniory naprosto zásadní.            L. Hývlová

Novinky v Městské knihovně Přelouč

KRÁSNÁ LITERATURA
DKÖRNEROVÁ, Hana Marie, 1954–
Jelení vršek. Vydání první. Brno:
MOBA, 2022. 365 stran. Na rodové
sídlo v Čechách přijíždí mladá vdo-
va z Francie. Chce uplatnit své dě-
dické právo. Na hradě ale vládne Jan,
bratr zemřelého Viléma, a navíc sem
v době morové epidemie přijíždí dal -
ší příbuzní. Vztahy jsou napjaté a za -
číná jít o život. Konec 16. století. 
ISBN 978-80-279-0063-3 (vázáno).

DITLEVSEN, Tove Irma Margit,
1918–1976
Kodaňská trilogie. První vydání. Br -
no: Host, 2022. 405 stran. Trojice au -
to biografických próz, ve kterých dán -
ská autorka vzpomíná na své dětství
a mládí v Kodani, ale také na boj se zá -
vislostí na alkoholu a drogách. Kniha
zavádí čtenáře do Kodaně me zi třicá -
tými a sedmdesátými lety dvacáté -
ho století.
ISBN 978-80-275-1027-6 (vázáno).

BEAUVOIR, Simone de, 1908–1986
Velice lehká smrt. Vydání druhé,
v Portále první. Praha: Portál, 2022.
135 stran. Kniha vypráví o posled-

ních dnech autorčiny matky,autor-
ka se vrací ve vzpomínkách do mi-
nulosti, vypráví o životě své rodiny.
Vyprávění se nesnaží nic zamlčovat
nebo přikrašlovat. 
ISBN 978-80-262-1945-3 (vázáno).

DRAY, Stephanie, 1971–
Ženy ze zámku Lafayette. První vy -
dání. V Brně: Jota, 2022. 535 stran.
Historická sága. 
ISBN 978-80-7689-038-1 (vázáno).

LITERATURA PRO DĚTI A MLÁDEŽ
SCHAAP, Annet, 1965–
Lampička. Vydání první. Praha: Bao -
bab, 2022. 250 stran. Knížka vypráví
o tajuplných mořských bytostech
a divokých pirátech, ale zejména
o odvaze a schopnosti dokázat víc,
než by si člověk kdy pomyslel.
ISBN 978-80-7515-144-5 (brožováno).

ŠPAČEK, Ladislav, 1949–
Dědečku, vyprávěj o Praze: etike-
ta a etika pro děti. Vydání první. Pra -
ha: Euromedia Group, 2022. 180 stran:
barevné ilustrace. 
ISBN 978-80-242-7908-4 (vázáno).

Jitka Křídlová 

NOVÉ KNIHY v MĚSTSKÉ KNIHOVNĚ
ČERVEN 2023
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PŘEHLED 
KVĚTNOVÝCH AKCÍ 

30. 4. – 6. 5. – Zájezd do Anglie – vybraní žáci 8.
   a 9. tříd

2. 5. – Městská knihovna Přelouč – 3.A, 2.C
– Projekt k volbě povolání – 8.A, 8.B
– Třídní schůzky 4.–9. ročník

3. 5. – Projekt Putujeme po Evropě – 5.B
– Fotografování na Kladenské 1.–3. roč-

ník
4. 5. – Fotografování ve Smetanově 4.–8. roč-

ník
– Třídní schůzky 1.–3. ročník 

5. 5. – Výukový program Pirát Kolísko – 3.B, 3.C
– Semiramis – 6.A, 6.B

9. 5. – Paleta Pardubice – 6.B
9. 5. – 11. 5. – Sběr starého papíru

10. 5. – Český den proti rakovině 
10. 5. – 12. 5. – Projekt Ochrana člověka za mi-

   mořádných událostí – 1. stupeň 
12. 5. – Městská knihovna Přelouč – 4.B, 9.A

– Výukový program Používám mozek –
   8. a 9. ročník

15. 5. – 16. 5. – Exkurze Praha – 4.A, 4.B 
16. 5. – Beseda MP Přelouč – 4.C

– Městská knihovna Přelouč – 5.B
17. 5. – Zdechovice Cup – turnaj ve vybíjené –

vybraní žáci
– Paleta Pardubice – 6.A
– Přírodovědná soutěž v poznávání rost-

lin a živočichů – 3.–5. ročník
18. 5. – Tonda obal na cestách – program o tří-

dění odpadu a recyklaci pro všechny
žáky

– Městská knihovna Přelouč – 4.C
19. 5. – Famfrpál – 5.A, 5.C
22. 5. – 26. 5. – Škola v přírodě – 3.A, 5.A, 5.B
23. 5. – Beseda MP Přelouč – 4.A
25. 5. – Výlet Mirakulum – 4.C, 5.C
26. 5. – Spaní ve škole – 7.A 
30. 5. – Beseda MP Přelouč – 4.B

– Městská knihovna Přelouč – 2.B           
31. 5. – ACET – program pro 9. ročník

– Seznámení se školou pro předškoláky

Účast na projektu
Na konci března se zúčastnili vybraní žáci

z druhého stupně projektu, který si pro nás při-
pravili pedagogové Gymnázia a grafické střední

odborné školy Přelouč. Žáci si vytvořili vlastní
kresbu na papír (motýli, krajina, Pokémon), kte-
rou poté vyrytím přenesli na připravené mědě-
né destičky. Pomocí tisku z formy si pak výsledné
výtvory mohli odnést domů. Děkujeme všem
učitelům za jejich pečlivou přípravu a pohodo-
vou společnou praktickou výuku.

Harry Potter – TURNAJ
KOUZELNICKÝCH ŠKOL

(projekt 2. stupně) 

17. dubna se budova 2. stupně proměnila v Bra -
davickou školu čar a kouzel. Žáci procházeli zdí

na nástupiště 9 a 3/4, kde na ně čekal Bradavický
Express. U vchodu do školy je vítal Hagrid se sa-
motným ředitelem Albusem Brumbálem. Aby se
dostali do svých učeben, museli projít kolem moz -
komorů, čarovného lesa s pavoukem Aragogem
a jeho rodinou. Na chodbách školy samozřejmě
nemohly chybět duchové, mandragory, řád naší
školy, množství obrazů slavných čarodějů a čaro -
dějek a v nejvyšší věži se nacházel i sovinec. Žáci
celý den pracovali ve dvacetičlenných skupinách
složených ze členů každého ročníku. Každý z tý-
mů reprezentoval kouzelnickou školu z jiné ze-
mě, která do Bradavic dorazila soutěžit o pohár
kouzelnických škol. Úkolem žáků bylo vypraco-
vat plakát o své zemi a druhý o kouzelnické ško-
le, ze které pochází. Během dopoledne byla za-
řazena i jedna úniková hra na téma knih o Harry
Potterovi, kterou žáci plnili pomocí svých mobil -
ních telefonů. 

V květnu a červnu soutěž pokračuje dalšími
únikovými hrami a výtvarnou soutěží. Žáci mo-
hou získávat body za aktivní práci v hodinách a do -
bré chování, ale samozřejmě i ztrácet za pozdní
příchody, zapomínání nebo porušování školní-
ho řádu. Celý turnaj bude ukončen 27. 6. zápasem
ve famfrpálu a jiných kouzelnických disciplínách.

Český den proti rakovině
Protože máme chuť pomáhat, zapojila se na-

še škola i letos do tradiční veřejné sbírky Ligy
proti rakovině. Ve středu 10. května jsme vybrali
14 592,- Kč. Děkujeme 😊.
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Dobře zvolená přednáška
Lidská společnost se neustále vyvíjí a mění.

Společně s tím se mění i vzorce lidského chová -
ní a společenské návyky. V současné době lze
pozorovat velký rozmach konzumace elektro-
nických cigaret. Tento zlozvyk včetně žvýkání
tabáku a nikotinových sáčků se bohužel velmi
rychle rozšiřuje i mezi školní mládež, což je alar -
mující!

Proto jsme se rozhodli k okamžité reakci a po -
zvali jsme na naši školu odborníka – pracovníka
kontaktního centra pro uživatele návykových lá -
tek, aby erudovaně promluvil k žákům osmých

a devátých ročníků o zdravotních rizicích výše
zmíněných nešvarů. 

Na počátku všeho je žvýkací tabák a nikoti-
nový sáček.

Byli jsme překvapeni tím, jak jsou žáci v této
oblasti informovaní. Netušili však nic o velmi
promyšlené strategii velkých tabákových firem
a výrobců el. cigaret, kteří si distribucí nikotino-
vých sáčků, právě do řad těch nejmladších, ne-
nápadně připravují svou budoucí klientelu zá-
vislých kuřáků. Přednáška byla podpořena i vi-
zuálně a troufám si říci, že měla takový potenciál,
aby od kouření odradila i leckterého dlouholeté -
ho kuřáka. Zaznělo zde mimo jiné to, že nebezpe -

čí konzumace nikotinových el. cigaret spočívá ve
velkém množství nikotinu, které se dostává do
organismu – nikotin se totiž nespálí (jako u kla-
sických cigaret), pouze se zahřeje. 

Po dvou hodinách odborného výkladu pod-
pořeného obrázkovou prezentací a četnými zku-
šenostmi z vlastní praxe přednášejícího měli žáci
o čem přemýšlet. Mnoho z nich opouštělo třídu
se slovy, že s tímto si rozhodně nikdy nezačnou.

Věřme, že slova odborníka tentokrát padla
na úrodnou půdu.  

Přejeme všem hodně zdraví a děkujeme za
spo lupráci při prevenci rizikového chování naší
školní mládeže. 

6/23
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McDonald’s Cup – 24. ročník
McDonald’s Cup – okrskové kolo v malé kopané pro žáky prvního stup -

ně základních škol proběhlo na přeloučském fotbalovém stadionu 20. dub -
na. V kategorii mladší žáci (1.–3. třída) se naše družstvo umístilo na krás-
ném třetím místě, v kategorii starších (4.–5. třída) byli naši žáci pátí. Mladší
kategorii vyhrálo družstvo ZŠ Choltice, kategorii starších družstvo ZŠ Ře-
čany nad Labem. V silné konkurenci naši žáci bojovali jako lvi a reprezen-
tovat svoji školu bylo pro většinu dětí nezapomenutelným sportovním zá -
žitkem. 

Holky za kluky, kluci za holky
aneb dnes je vše naruby 

V úterý 22. 3. jsme si ve 4. B udělali takový převrácený den. Na přírodo -
vědu děti dostaly písemku plnou odpovědí a musely k nim vymýšlet otáz-
ky. Pěkně je to potrápilo a jakou pak měly radost z klasického testíku. Ho-
dinu českého jazyka jsme obohatili palindromy. Cizí a strašidelné slovo se
proměnilo v docela veselé téma a děti nakažlivě psaly všechno pozpátku.
O matematice trénovaly jemnou motoriku. Kluci (tedy vlastně holky) při-
šívali knoflíky, holky (pro ten den kluci) stavěly ze stavebnice nějaký jed-
noduchý vymyšlený nástroj na ulehčení práce. Tento úkol je samozřejmě
popudil všechny a okamžitě si to chtěli vyměnit. Poslední hodinu našeho
společného dne jsme probírali zásady etikety také naopak a celý ten den
zhodnotil trefně Páťa. „Bejt holkou je hrozně těžký – ty vlasy a oblečení
a všechno. Lepší bejt kluk.“ Holky se vyjádřily podobně. No, není na škodu
se občas dostat do kůže někoho jiného.

Mc Donald's Cup
Ve čtvrtek 20. dubna naše škola pořádala okrs kové kolo fotbalového tur-

naje Mc Donald's Cup. V kategorii A (1.–3. ročník) jsme skončili na 2. mís tě
ze tří zúčastněných škol a v kategorii B (4.–5. ročník) na 3. místě z pěti. 

I když jsme si nevybojovali postup do okresního kola, všem dětem se na
krku houpaly medaile. Za svůj výkon se vů bec nemusí stydět. Velké podě-
kování patří trenérům přeloučské mládeže, kteří nám pomohli s organi-
zací. Do konce školního roku prvostupňové žáky čeká ještě turnaj ve vybí-
jené a v basket balu, takže budeme bojovat i nadále.
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Co vše nám nabízí 
naše město Přelouč

Poznávat věci kolem sebe děti z naší mateř-
ské školy Kladenské vždy velice baví. A co takhle
město ve kterém žijeme? Nedávno jsem psala, jak
jsme s dětmi navštívili, jako každý rok, krásnou
přeloučskou knihovnu. Ve městě je ale více tako-
vých zajímavých míst. Například sokolovna. Dí-
ky moc hodným ,,sokolkám“ – paní Janě Bahní-
kové a paní Petře Kussmanové – měly děti ze tříd
zapojených do projektu ,,Se Sokolem do života“
možnost zacvičit si v opravdové velké sokolovně.

Vyzkoušely si různá tělocvičná náčiní a nářadí,
prověřily svou obratnost a šikovnost při velké
překážkové dráze a za odměnu se mohly pohou-
pat na kruzích, se kterými se mimochodem ně-
které děti setkaly poprvé v životě. Ještě jednou
oběma ,,sokolkám“ mnohokrát děkujeme, že se
našim dětem po celou dobu věnovaly a toto spor -
tovní dopoledne plné pohybu nám umožnily.

Další příjemné dopoledne jsme strávili u sbo -
ru dobrovolných hasičů města Přelouč. Provedli
nás po své hasičské stanici, ukázali celé zázemí –
garáže s hasičským člunem a různými typy čer-
padel a generátorů, klubovnu pro děti, místnost
s vystavenými trofejemi a různými druhy hasič-
ských přístrojů. Následovala prohlídka hasič-
ských aut, několika typů obleků potřebných ke
konkrétním zásahům, dýchacích přístrojů, lékař-
ských nosítek a dalších moc důležitých a zají-
mavých věcí. Ke všemu dostaly děti odborný vý-
klad s praktickými ukázkami. Snad ani nemusím
říkat, jak byly všechny děti z této návštěvy nad-
šené. Všem dobrovolným hasičům moc děkuje-
me za jejich ochotu a nesmírnou trpělivost.

A co bychom mohli poznávat a objevovat
příště? Možná dopravní hřiště, nebo …. Ještě uvi-
díme, jistě se něco zajímavého v Přelouči najdeme.

Hana Vtípilová

Koncert u fontány
V úterý 16. 5. navštívilo několik žáků pěvecké -

ho oddělení naší školy Domov u fontány. V první
části programu se mladí zpěváci představili se
svými sólovým repertoárem, ve druhé polovině
s pedagogy a převážnou většinou posluchačů
společně zazpívali pásmo lidových písní. Radost
byla oboustranná, toto společné sdílení hud-
by vytvořilo báječnou atmosféru, která pohla-
dila všechny přítomné na du ši. Závěr malého
kon cer tu byl trochu
ne tradiční – květi-
ny tentokrát nedo-
stali účinkující, ale
posluchači, ja ko ma -
lý po zdrav ja ra. Dě -
kujeme za po zvání,
rádi si zase přijde-
me zazpívat. 

Na fotografii
Mag dalena Sobot-
ková s náručí tuli-
pánů pro poslucha če koncertu. 

                Petra Lojínová

Projekt 
„Hrajeme s filharmoniky“ 

je úspěšně u konce
Ve čtvrtek 11. května se v Občanské záložně

konal závěrečný koncert projektu „Hrajeme s fil-
harmoniky II.“ Cílem projektu bylo spojení hráčů
působících v profesionálních orchestrech s žáky
hudebního oboru ZUŠ Přelouč. Zatímco pod-
zimní část projektu připravila provedení České
mše vánoční Jakuba Jana Ryby v prosinci, výsled-
kem jarní části byly celkem čtyři suity složené
z po pulárních a filmových melodií. 

Můžeme se pochlubit, že pozvání ke spolu-
práci během celého roku přijali hráči Komorní fil-
harmonie Pardubice, jmenovitě koncertní mist -
ryně Markéta Čepická, houslistky Lenka Uhlíková
a Martina Bártová, violistka Elnara Taghizade, vio -
loncellistka Alena Šístková, klarinetistka Kateřina
Škardová, trumpetista Martin Maroul a hornist-
ka Marie Kosová. Ze vzdálenějších filharmonií
k nám zavítal tubista Karel Malimánek (Česká
filharmonie), hráč na bicí nástroje Rudolf Ku-
chárik (Filharmonie Hradec Králové) či trumpe-
tista Jiří Houdek (Symfonický orchestr Českého
rozhlasu). Opomenout nesmíme ani další pro-
fesionály z Konzervatoře Pardubice (Jitka Fowler
Fraňková – klavír), vítěze mezinárodních soutěží
a klarinetistu Belfiato Quintet Jiřího Javůrka či
mladého hráče na bicí Radka Doležala. Jen z vý-
čtu jmen je jasné, jak moc naše žáky projekt obo-
hatil umělecky i lidsky. 

Děkujeme i našim pedagogům, kteří se po
celý rok projektu aktivně účastnili. Projekt „Hra-
jeme s filharmoniky II.“ byl financován ze zdrojů
Evropské unie skrze Národní plán obnovy Mi-
nisterstva kultury. 

Světová trumpetistka 
Selina Ott na master class 

v Přelouči
Dne 29. dubna se konal v prostorách ZUŠ Pře -

louč master class přední světové trumpetistky Se-
liny Ott pro vybrané žáky školy a studenty Kon-
zervatoře Pardubice. Rakouská trumpetistka je
i přes svůj mladý věk považována za jednu z před -
ních světových umělkyň a my jsme velmi rádi, že
přijala nabídku na spolupráci právě s naší školou.
Všechny žáky si okamžitě získala svým vstříc-
ným přístupem a velmi profesionálními radami
k jejich hře. Sama se vyjádřila, že pokud někdy
v budoucnu navštíví Českou republiku, ráda si
setkání zopakuje. 

Selina Ott debutovala na českých pódiích na
koncertu s Českou filharmonií v pražském Ru-
dolfinu pod vedením Semjona Byčkova, v letoš-
ním roce se představila na festivalu Pardubické
hudební jaro pod boku Národního dechového
orchestru. 

Svitavské komoření
Soutěže Svitavské komoření, která se konala

ve dnech 10.–11. 5., se z naší školy zúčastnilo cel-
kem 7 souborů. 

Zlato si přiváží žesťové trio ve složení Vikto-
rie Soukupová, Alexandr Vrága, Antonín Mokříž
pod vedením Šimona Janáka a komorní trio (Ka -
mila Jančíková, Nikita Holečková, Veronika Že-
lezná) pod vedením Pavla Merty a Jaroslavy Ba-
borákové.

Stříbrné skončilo tubové kvarteto (Lukáš Ve-
čerek, Marek Bechynský, Jindřich Zmítko, Jaro-
slav Mokříž) pod vedením Šimona Janáka, kla-
vírní duo (Adam Beran, Natálie Beranová) pod
vedením Jaroslavy Baborákové a klavírní duo
(Natali Shejbalová, Veronika Železná) rovněž pod
vedením Jaroslavy Baborákové.

Bronzové je duo lesních rohů s klavírem (Ka-
mila Kautská, Alexandra Kollárovičová, Klára Čer-
ná) pod vedením Marie Mechové a duo housle

Hledá se pomoc pro rodinu s autistou 
v rodině žijící v našem městě

Organizace Rodinné Integrační Centrum, která pomáhá rodinám s dětmi s autis -
mem v Pardubickém kraji, hledá hostitele pro službu homesharing.

Služba homesharing, neboli sdílená péče, je pobytová komunitní služba. O dítě
s autismem je pečováno v domácnostech hostitelských rodin. Hostitel si bere dítě k so -
bě domů a pomáhá tak rodičům, aby měli čas si zařídit potřebné věci nebo si odpočinout. 

Více informací naleznete na našich stránkách www.homesharing-ric.cz a na našem
facebooku https://www.facebook.com/homesharing.ric.

a klarinet (Adam Steklý, Vojtěch Kollár) pod ve-
dením Lucie Benešové.

Všem zúčastněným gratulujeme k jejich výko -
nům a oceněním a pedagogům, kteří žáky trpělivě
připravovali, děkujeme!

Liteňské hornové dny
Druhý květnový víkend se v Litni konaly již

tradiční hornové dny, které pořádá člen České
filharmonie a zároveň náš letošní lektor žesťo-
vých kurzů, Jindřich Kolář. Z naší školy se jich
zúčastnily Kamila Kautská a Evelína Hloušková,
obě ze třídy Marie Mechové. Ve dvou dnech mě -
ly možnost vystoupit na několika koncertech
a zároveň si zahrály se všemi zúčastněnými hor-
nisty ze ZUŠ, konzervatoří, akademií múzických

umění a členy předních symfonických těles na
společném večerním slavnostním koncertě. V rám -
ci kurzů také proběhly přednášky s profesorem
Pražské konzervatoře Zdeňkem Divokým a vítěz -
kou Pražského jara a zároveň členkou České filhar -
monie Kateřinou Javůrkovou. Již nyní se těšíme na
další ročník, který proběhne příští rok v dubnu.

Skvělé úspěchy komorních
souborů v ústředním kole

Z ústředního kola soutěže základních umělec-
kých škol v komorní hře, která se konalo 20.–22. 4.
v Liberci, si naše soubory přivezly skvělá ocenění.
V konkurenci nejlepších komorních souborů z ce -
lé republiky získalo žesťové kvinteto (Radka So-
tonová, Klára Junková, Evelína Hloušková, Mar-
tina Junková a Tomáš Vondrouš) pod vedením
Michala Chmelaře 1. cenu a tubové kvarteto (Ma -
rek Bechynský, Lukáš Večerek, Jindřich Zmítko
a Jaroslav Mokříž) pod vedením Šimona Janáka
získalo 3. cenu. 

Všem žákům a jejich pedagogům gratulu-
jeme!

vedení školy

ZÁKLADNÍ UMĚLECKÁ ŠKOLA PŘELOUČ

Mateřská škola Kladenská ulici
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Dům dětí a mládeže 
Přelouč

Šachový kroužek
Tradiční zájmový kroužek se schází každý pá-

tek od 15 hod. v DDM pod vedením šachového
mága Jiřího Hona.

Rybářské závody
Rybářské závody se konají jako vyvrcholení

práce s malými rybáři v rámci zájmových krouž-
ků DDM. Akce Přeloučský kapřík se konala na
Komoře u Přelouče dne 15. 4. 2023. Poděkování

patří všem organizátorům, kteří akci připravovali
a samozřejmě i vedoucím, kteří se po celý školní
rok dětem věnovali: Zdeňku Laburdovi, Luďkovi
Tesákovi, Petru Vančurovi, Jiřímu Laurynovi a Mar -
tinu Vahovskému.

(Ne)pálení Čarodějnic
Po mnoha letech se nám bohužel nepodařilo

ča rodějnici upálit z důvodu rekonstrukce měst-
ského parku v Přelouči. Přesto to nás velmi potěšil
zájem veřejnosti o tuto akci. Děkujeme všem, kte -
ří se aktivně zúčastnili průvodu i akcí za starou ško -
lou. Velké poděkování patří organizacím, které se
na přípravě a zdárném průběhu podílely: Kultur-
ní a informační centrum, Technické služby, Měst-
ská policie, Městská knihovna a SDH Přelouč.  

Nabídka kroužků 
na školní rok 2023–2024
V současné době již probíhá příprava kroužků

a kurzů na příští školní rok. Předběžnou nabídku
zveřejníme na našich webových stránkách na kon -
ci června. Zápis do kroužků bude probíhat v měsí -
ci září 2023. Bližší informace naleznete na www.ddm -
prelouc.cz. 

Pokud máte zájem o spolupráci s DDM for-
mou vedení zájmového útvaru v jakémkoliv obo-
ru, kontaktujte nás. 

Hodně sluníčka, pohody 
a krásné prožití letních prázdnin

přejí pracovníci DDM Přelouč

Národní skautské jamboree
Skautky a skauti vyrazili 3.–8. května na Národní skautské jamboree. Nej -

větší česká skautská akce od roku 1931 se konala v Hradci Králové pro 5000 účast -
níků. První den plnili řadu aktivit na spolupráci ve družině. Druhý den vyrazili
do města, kde pro ně byl připraven pro-
gram od IZS, odpoledne prozkoumávali
město. Třetí den si vyzkoušeli netradiční
aktivity v areálu akce a poslední den si za -
hráli velkou hru, při které museli obnovit
akvadukt. Každý večer si mohli zajít po-
slechnout koncert vybrané kapely nebo
navštívit místní čajovny a kavárny. Akci
jsme si užili a odvezli si spoustu zážitků.                                 Jonáš Novotný

Víkendová akce
světlušek

Tento víkend světlušky prožily
dva dny na Blažkovci. Holky si na
schůzce v týdnu připravily na celou
dobu jí delní ček i hry. Na Blažkovci
stihly kro mě va ře ní a her i procházku
s poznáváním zvíře cích stop a rost-
lin, zpívání a večerní ohýnek.

Hana Spurná

Roveři na Alku
Oddíl roverů se vydal pomáhat

na Alko – závod s alobalovou koulí.

Stali jsme se hlavními rozhodčími na
stanovištích. Moc rádi jsme se do ak -
ce zapojili, nasbírali cenné zkušenos -

ti a těšíme se, až opět budeme moci
někde pomoct. 

Eliška Stárková

Plánů do budoucna
máme dost, říká ředitel školy

Když nastupoval na post ředitele, neměl vů-
bec tušení, jak komplikované a náročné období
čeká nejen jeho, ale i jeho kolegy, potažmo celou
společnost. Jedním z jeho velkých úkolů byla re-
konstrukce domova mládeže, který využívají
studenti Gymnázia a grafické střední odborné
školy v Přelouči. I přes nepřízeň osudu ale je-
den z hlavních úkolů Miroslav Pavlata splnil,
a v úterý 16. května 2023 tak mohl slavnostně
předat za účasti hejtmana Pardubického kraje
a dalších hostů, nově zrekonstruovanou budo-
vu domova mládeže do užívání těm, pro které
je určena především, studentům.

Jaké pocity jste měl, když jste v úterý uzavíral
celou životní etapu spojenou s rekonstrukcí
do mova mládeže? 

Tak to vím naprosto přesně. Cítil jsem velkou
úlevu a zároveň radost z toho, že se nám společ-
ně s kolegy podařilo splnit to, co jsem si dal za cíl
v okamžiku, když jsem jako ředitel školy vstoupil
poprvé do budovy domova mládeže.

Jak jste s finální podobou domova mládeže
spokojen?

Tak vždy se dá říct, že by něco mohlo být
lepší, že to či ono mohlo být trochu jinak… ale
ve výsledku jsem spokojen a myslím si, že ne -
jen já, ale spokojeni jsou i kolegové od nás ze
školy, žáci a také zřizovatel, kterým je Pardubic-
ký kraj. 

Jak dlouho vlastně rekonstrukce trvala a byly
nějaké překážky, se kterými jste se musel co-
by ředitel školy vyrovnávat?

Vlastní rekonstrukce byla zahájena jen něko-
lik měsíců po tom, co jsem v září roku 2018 na-
stoupil do Přelouče na post ředitele školy. Už teh-
dy jsem si položil otázku: proč by měla škola sídlit
v několika objektech, které nejsou z hlediska ka-
pacity využity a jejichž provoz stojí nemalé fi-
nanční prostředky? Proto jsem se obrátil na zři-
zovatele s myšlenkou rekonstrukce objektu v Ja  -
selské ulici. Cílem bylo rozšířit kapacitu ubytování
na budově domova mládeže a především přesu-
nout výuku grafických oborů do ‒ v té době ne-
využívaných ‒ prostor ve zmiňovaném objektu.
A tak to vlastně všechno začalo. Studie, projekt
a následně vlastní realizace, která započala v pro -
sinci roku 2021 a trvala až do března 2023. No
a co se týká překážek a problémů, tak při realiza -
ci takového projektu se snad ani nedá očekávat,
že by nebyly. Vše jsem ale nakonec díky pomoci
kolegů zvládl, za což jim ještě jednou moc děkuji.

Kolik vlastně celá rekonstrukce domova mlá-
deže stála a kdo škole finanční prostředky po-
skytl?

Částka, kterou do rekonstrukce investoval
Pardubický kraj, opravdu nebyla malá. Celkem
se jednalo o téměř 65 milionů korun, které byly
investovány do kompletní rekonstrukce interié -
rů, zateplení objektu, výměny oken, otopné sou-
stavy, kanalizace, oplocení celého objektu a také
nových přístupových komunikací k objektu. Ob -
jekt by však nemohl být využíván bez vybavení
nábytkem a zařizovacích předmětů. Ty byly také
pořízeny z prostředků zřizovatele a jednalo se
o částku 2,5 milionu korun.

Máte za sebou patrně největší projekt své do-
savadní kariéry, což na jedné straně vybízí
k bilancování, ale mě by zajímalo, zda už pře-
mýšlíte nad dalšími kroky. Jaké jsou momen-
tálně hlavní výzvy, které před vámi jakožto
před ředitelem školy jsou? 

Ano, to je pravda. Být součástí projektového
týmu, jehož úkolem je realizace takové akce se
nestává často, možná jen jednou za život. Já jsem
měl to štěstí. A protože plánů a cílů jako ředitel
Gymnázia a grafické střední odborné školy v Pře-
louči mám dost, už nyní ve spolupráci s Pardu-
bickým krajem připravujeme realizaci projektu
rekonstrukce budovy teoretické výuky na ulici
Obránců míru, která by měla být podle plánu
zahájena na jaře 2024. Výše tohoto investičního
záměru je 17 milionů korun. Jedná se o opravu
dešťové kanalizace, sanaci vlhkosti v suterénu
školy a zateplení půdních prostor. Zrekonstruo -
vaný objekt v Jaselské ulici, o kterém jsme se již
zmiňovali výše, potřebuje ještě zkultivovat ven-
kovní prostory, takže připravujeme projekt re-
vitalizace zeleně a instalaci workoutových prvků
v přilehlých prostorách objektu. Zde předpoklá-
dáme realizaci také v roce 2024. No a až dokon-
číme v listopadu 2024 opravu dešťové kanalizace
na Obránců míru, možná se žáci školy a obyvate -
lé Přelouče dočkají upravených venkovních pro-
stor také zde, protože projektový tým již začal
pra covat na projektu revitalizace zeleně také zde.

Ptal se Ondřej Vojtěch

GYMNÁZIUM A GRAFICKÁ STŘEDNÍ ODBORNÁ ŠKOLA PŘELOUČ

V pátek 27. dubna 2023 se na zahradě Gym-
názia a grafické střední odborné školy v Pře-
louči konalo tradiční pasování septimy. Jeden 
z prvních jarních dnů přispěl k dobré náladě!

70 let gymnázia v Přelouči

Zveme všechny absolventy a přátele naší
školy na oslavu 70 let gymnaziálního vzdělá-
vání v Pře louči. Akce se uskuteční v sobotu
17. června 2023 na zahradě naší školy na adre-
se Obránců míru 1025.

Program
13:00               – oficiální zahájení, 
                            úvodní slovo ředitele
13:00–17:00   – komentované prohlídky školy
                            (vyráží každých 15 minut)
14:00               – výsadba památečního stromu
15:00               – vzpomínky bývalých kantorů
16:00–20:00    – hudební program (hudební

těle so školy, Buď fit, Jahody,
Bítoff)

20:30               – ukončení akce

Po celou dobu akce je zajištěno občerstve -
ní, návštěvníci budou mít možnost nahléd-
nout do kronik školy, napsat vzkaz do „vzka-
zovníku“ nebo si koupit drobné upomínkové
předměty.

Změna programu je vyhrazena.
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NÁBOROVÝ PŘÍSPĚVEK činí 50 000 Kč!!!

+420 724 107 030 +420 466 955 743prace@armsvos.cz www.armsvos.czl l l
Chrudimská 1663, 535 01 Přelouč

Právě hledáme:
ZÁMEČNÍKY AUTOMECHANIKY

BUDOUCNOST SE 
STALA REALITOU

Konkrétní nabídka rychlostí a tarifů je vždy závislá na dostupnosti dané technologie
v lokalitě. Pro více informací nás kontaktujte kdykoli na infolince 606 606 035.

NABÍDKA INTERNETU

245 Kč
tarify již od

+420 606 606 035 | obchod@tlapnet.cz | www.tlapnet.cz

Při poptávce zadejte kód AKCE2023
a máte od nás 3 měsíce ZDARMA!

BEZDRÁT

KABEL

OPTIKA

až 310 Mb/s

až 400 Mb/s

až 2000 Mb/s

245 Kčtarify již od 

245 Kč
tarify již od 

apnet-inzerce-A6-vyska-nove-tarify-2023-vseobecny.indd   1 09.12.2022   15:58
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Turistický oddíl přeloučského Orla 
v dubnu a červnu

Jelikož se naše dubnové putování uskutečnilo již po uzávěrce květnové-
ho Přeloučského Roštu, informujeme o něm čtenáře teprve nyní. O víkendu
22. a 23. dubna 2023 se náš oddíl vydal na svoje první dvoudenní putování.
Z Přelouče jsme se nechali v sobotu ráno dovézt dvěma automobily k Sionu
(odtud je také přiložená fotografie) nedaleko Kutné Hory a v počtu sedmi
poutníků jsme vyšli. Po šesti kilometrech se u rybníku Vidlák dle plánu od-
pojili dva poutníci (jednomu z nich nebyly ani čtyři roky) a zbylých pět po -
kračovalo přes Zbraslavice a Čestín do Kácova. Tam jsme došli po 18.00, při -
čemž jsme měli v nohách asi 28 km. V Kácově bylo domluvené ubytování
v hotelu Hubertus. V neděli ráno jsme vyšli na druhou etapu, která vedla
kolem Sázavy. U Soběšína se po osmi kilometrech jeden z poutníků ze zdra-
votních důvodů odpojil a odjel vlakem přes Kolín. Zbylí čtyři turisté se při-
blížili k Blanici, podešli dálnici D1 a pokračovali směr Vlašim. Sem došli ko-
lem 15.00 s 22 kilometry v nohách. Shodou okolností jsme potkali autobus
pražské integrované dopravy, který nás dovezl do Prahy ke stanici metra
Roztyly. Tak jsme se dostali na pražské hlavní nádraží a odtud vlakem do
Přelouče, kde jsme byli v 18.00.

V květnu jsme
měli v plánu ujít
za dva dny trasu
z Vlašimi do Tá-
bora. Putování ale
kolidovalo s po-
chodem Praha-Pr -
čice a nepodaři -
lo se nám zajistit
ubytování v Mla-
dé Vožici. Musí-
me tedy tuto eta-
pu přesunout na
příští rok.

Na sobotu
24. června plá -
 nu  jeme putování

z Tá bora do Bechyně. Do Tábora chceme přijet již v pátek odpoledne
a ráno v 9.00 vyjít od kostela Proměnění Páně. Trasa má 30 km, z Bechyně
jedeme zpět vlakem.

Matěj Pešta, Orel Přelouč

Kamenné kříže na návsích, náměstích, u cest,
v polích, loukách, lesích. Je jich tolik a přitom každý
jiný. Jsou rozdílné v materiálech, provedení, samo -
zřejmě záleželo i na movitosti pořizovatele (sbírka
občanů, mecenáši – statkáři, sedláci, něco financo-
vala i církev atd.). Svůj podíl na různorodosti měl
i autor díla, mistr kameník. Někdy pracovali místní
mistři, ale také i mistři relativně z daleka, jak tomu
bylo v Bukovce.

Před domem čp. 88 v Bukovce nemůžeme pře-
hlédnout klasickou vesnickou kombinaci zvonič-
ka-kříž. Kříž je pískovcový a navržen ve zdařilém
neogotickém duchu. V uzavřené kamenné ohrád-
ce o rozměrech 235x220 cm s třemi zdobnými
otvo ry na každé straně je samotné dílo. To je tvo -
řené obdélníkovým podstavcem a vysokým křížem.

Ve spodní části kříže je patrná kartuše s nápi-
sem: „Já jsem vzkříšení i život kdo věří ve mně byť
i um/rel živ bude: a každý kdo jest živ a věří ve mně
ne/umře navěky. Jan 12, 25./Tato socha postave-

ná ke cti a chvále Bóží nákladem/obce Bukovky.
L. P. 1872.“ Vedle nápisu je podepsán „Anto Wo-
hrouhlecký, mistr kamenický z Holovous u Ho-
řic“. Následuje pozlacená soška Panny Marie
a pak opět pozlacený ukřižovaný Ježíš Kristus
s nápisem INRI. Nad Kristem jsou neogotické fiá -
ly. Stav památky, kterou lze na základě nápisu
datovat do roku 1872, je dobrý.

Od kronikáře z Mlázovic Martina Vágenknech -
ta se podařilo autorům zjistit, že kameník Anto-
nín Vokrouhlecký z Holovous (okr. Jičín) se naro-
dil v roce 1836, v době dokončení díla mu tedy
bylo právě 36 let. Žil v Holovousích v domě čp. 42.
Pokud tuto památku připravil ve své dílně, mu-
sel ji pak dovézt na voze do Bukovky, cesta měla
asi 40 km.

Setkáme se s dílem mistra Vokrouhleckého z Ho -
lovous i na jiných místech Přeloučska? V tom nám
můžete pomoci i vy, čtenáři Přeloučského Roštu.

Text+foto:  Jiří Rejl (kurziva) a Matěj Pešta

Drobné kamenné památky Přeloučska.
Kříž v Bukovce

PODPORA PRO PĚSTOUNY
2020–2021: 8.–9. rok služby

Tyto dva roky byly poznamenány pandemií koronaviru a s ní sou-
visejícími vládními opatřeními. Na jaře v roce 2020 jsme se naučili po-
skytovat naši službu na dálku, což obnášelo dlouhé telefonické hovory
s pěstouny, ale i s dětmi svěřenými do pěstounské péče. Po prvotních
roz volněních opatření jsme se setkávali s některými rodinami ve venkov-
ním prostředí. Chodili jsme na procházky, bavili se před domem, nebo
se ví dali na dětských hřištích. V průběhu roku se změnila i nabídka vzdě -
lávacích kurzů pro pěstouny. Najednou začalo převažovat on-line vzdě lá -
vání, kdy se řada starších pěstounů musela naučit obsluhovat počítač.
V roce 2020 jsme chtěli uspořádat zážitkový pobyt pro děti, ale kvůli
nejisté pan demické situaci jsme nakonec zorganizovali jenom čtyři
prázdninové výlety ve venkovním prostředí: do dětského zábavního
parku Heroland, do ZOO Chleby, na Obří postele ve Zdechovicích a na -
konec na Kunětickou horu a do Perníkové chaloupky. Na podzim už se
nám bohužel nepodařilo uspořádat žádný výlet ani akci pro děti kvůli
špatné pandemické situaci. 

První polovina roku 2021 byla opět hodně poznamenána špatnou
situací ohledně koronaviru. Naštěstí před prázdninami vláda opět začala
rozvolňovat a my jsme tak mohli uspořádat prázdninový výlet na Kočičí
hrádek, rozhlednu Bára a zakončili jsme na koupališti. Tento rok jsme ob-
novili tradici v pořádání zážitkového pobytu a poprvé jsme jeli do Jedlové
v Deštném v Orlických horách. Celý pobyt provázela celotáborová hra
„Korunka ke korunce“, pomocí které se děti učily hospodařit s penězi.
Zážitkový pobyt měl u dětí velký úspěch. Podzimní prázdniny jsme si
s dětmi zpříjemnili tvořením podzimních dekorací. V tomtéž roce jsme
také uspořádali v rámci Týdne (pro) pěstounství první běh „Přelouč běží
pro pěstouny“, kterým jsme symbolicky podpořili pěstounství. 

A co se událo v roce 2022? O tom zase v příštím čísle.

Mgr. Pavlína Křepská, vedoucí služby

ČERVEN v JAKUB KLUBU
V květnu jsme pokračovali v tematickém měsíci s názvem Výzvy, kte -

ré byly zaměřeny na pohybové aktivity a zlepšení své kondice. Tím jsme
podporovali děti ve zdravém životním stylu, ty v rámci činnosti posou -
valy svoje hranice, měly možnost zažít úspěchy. Aktivity jsou také za-
měřené na zdokonalování svých schopností a rozvoji své osobnosti. Dal -
ším cílem bylo poznávat své kamarády, dozvědět se o nich něco více,
učit se hledat u druhých něco dobrého.

Vzhledem k počasí jsme začali chodit na zahradu až v květnu. Bylo
nutné dát zahradu po zimě do pořádku. S tím nám pomohli čtyři pra-
covníci firmy Novanta Medical, s.r.o., kteří se zapojili do dobrovolných

dnů v jejich firmě. Na zahradě odvedli obrovský kus práce – například
vysekali křoví po celé zahradě, natřeli celý altán, část plotu a také lavičky
a stůl. Ze zahrady byl odvezen velký kontejner roští. Pracovníkům moc
děkujeme za jejich čas, který věnovali naší zahradě, která slouží zejmé-
na našim dětem. Zahrada nám poskytuje možnost dělat aktivity na
čerstvém vzduchu. Budeme dále pokračovat na jejích úpravách a za-
pojovat do běžných činností i děti.

Dále bych ráda poděkovala firmě Autodoprava Daniel Novák, která
nám poskytla kontejner a odvezení roští zcela zdarma. Děkujeme, vaší
pomoci si vážíme.

V klubu jsme v měsíci květnu hodně tvořili. Byl Den maminek, takže
děti vyráběly přáníčka a obrázky, aby jim udělaly radost. A hodně času
jsme věnovali vyrábění svatojakubských mušlí, které si budou poutníci,
kteří půjdou přes Přelouč, moci zakoupit za dobrovolný příspěvek. Vy -
ráběli jsme mušle jako přívěsky, magnetky a brože. 

Kromě podpory školních dovedností se věnujeme pohybovým akti -
vitám – tanci, trampolíně, míčovým hrám. A velmi oblíbenému vaření,
kde pozorujeme, že děti jsou čím dál více samostatnější v činnostech
a těm, kteří nejsou tak zdatné, pomáhají a radí. 

V červnu se budeme věnovat tématu spojeným s neshodami mezi
dětmi, sourozenci, ale i rodiči. 

No, a zase nám ten školní rok rychle utekl a brzy tu budou prázdniny,
proto již v červnu plánujeme, kam vyrazíme za dobrodružstvím. ☺

                                                            Mgr. Mirka Škávová, vedoucí 

STÁLE HLEDÁME NOVÉ 
DOBROVOLNÍKY NA PRÁZDNINY 

Stačí jedna hodina týdně pro druhé a můžete tím udělat velkou ra -
dost. I když přijdete jenom 3x. Dobrovolníci budou i o prázdninách do -
cházet k seniorům do Domova u fontány a brát je ven na procházky po
zahradě a blízkém okolí. Nebo v Jakub klubu s dětmi tvořit, sportovat,
hrát si… Jste očekávání ☺. Během května přišly dvě nové dobrovolnice,
děkujeme! Kontakt: 731 402 371. 

Zdenka Kumstýřová, koordinátorka

INFORMACE CHARITY PŘELOUČ
Masarykovo nám. 48, Přelouč, tel. 731 402 371, www.prelouc.charita.cz, charita.prelouc@gmail.com
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Trh práce 
na Přeloučsku

Krajská pobočka v Pardubicích,
kontaktní pracoviště Přelouč

Úřad práce ČR evidoval k 30. 4. 2023 celkem 261 683 uchazečů
o zaměstnání (UoZ). Podíl nezaměstnaných osob činil 3,6 %. Míra
nezaměstnanosti byla podle posledních dostupných dat EUROSTA-
TU (za únor) nejnižší v celé EU a to 2,6 % (průměr EU 6,1 %). Podle
dostupných zdrojů získalo v ČR od vypuknutí konfliktu do konce
dubna 2023 práci celkem 238 942 osob z Ukrajiny pod dočasnou
ochranou (zhruba ¾ – 164 047 – z nich tvoří ženy). Někteří se už vrá -
 tili zpět domů nebo ze zaměstnání odešli. Ke konci předchozího mě -
síce pracovalo na území ČR 93 326 osob z Ukrajiny s udělenou dočas-
nou ochranou. Nejčastěji jako montážní dělníci výrobků a zařízení
nebo pomocníci ve stavebnictví, výrobě a v dopravě. V určitých ob-
lastech tak zaměstnavatelé získali zaměstnance, které potřebovali.

Informace o vývoji nezaměstnanosti v ČR v elektronické formě jsou
zveřejněny na internetové adrese https://www.mpsv.cz/web/cz/mesicni.

Informace o nezaměstnanosti – 
Pardubický kraj – duben 2023

K 30. 4. 2023 evidoval Úřad práce ČR (ÚP ČR), Krajská pobočka
v Pardubicích, celkem 9 542 UoZ. Podíl nezaměstnaných klesl na 2,7 %.
Během dubna podalo žádost o zprostředkování zaměstnání a zave-
dení do evidence ÚP ČR v rámci Pardubického kraje 1 507 osob. Na-
opak z evidence odešlo 2 295 osob. Kraj evidoval k 30. 4. 2023 cel-
kem 14 941 volných pracovních míst. Důvodem, proč se ne vždy da ří
spárovat volná pracovní místa a evidované uchazeče o zaměstnání je
především nevyhovující struktura uchazečů o zaměstnání, přičemž
nabízené pozice jsou především cílené na manuálně pracující, fyzicky
zdatnější a v ideálním případě v technickém oboru vyučené (nebo
s praxí) osoby, kterým nevadí práce na více směn. Obtížné je tedy ob-
sadit místa fyzicky náročná, ve vícesměnném provozu, zahrnujícím
i noční směny, překážkou je neexistence vyhovující veřejné dopravy.
Z celkového počtu nahlášených volných míst bylo 404 vhodných pro
osoby se zdravotním postižením (OZP), na jedno volné pracovní
místo připadalo 3,9 OZP.

Informace o nezaměstnanosti – 
okres Pardubice – duben 2023

K 30. 4. 2023 bylo evidováno 3 393 osob. Podíl nezaměstnaných
osob na obyvatelstvu klesl na hodnotu 2,9 %. Na poptávkové straně
trhu práce bylo k 30. 4. 2023 evidováno celkem 6 650 volných pra-
covních míst. Z celkového počtu volných pracovních míst bylo pouze
454 tj. 6,8 % míst, bez příznaku „pro cizince“. Na dalších 6 196 pozic
pak mohli zaměstnavatelé přijímat také pracovníky ze zahraničí. Na
jedno volné místo připadalo v průměru 0,5 uchazeče. 

Vybrané obce region Přeloučsko – 
Údaj o počtu nezaměstnaných v obcích 

je získán ze statistiky obcí (GIS0) z IS Okpráce

Nejvyšší nezaměstnanost za měsíc duben 2023 byla v obcích
regionu Přeloučsko:

Jeníkovice 8,8 % (13), Vápno 7,1 % (6), Zdechovice 6,8 % (28), Žára-
vice 5,9 % (4), Újezd u Přelouče 5,9 % (8), Strašov 5,8 % (15), Labské Chrči -
ce 5,2 % (9), Urbanice 5,1 % (2), Kladruby nad Labem 5,0 % (18).

Sledujte průběžně informace na: www.uradprace.cz. Zde najdete
informace ohledně aktuálních úředních hodin, formuláře, kontakty
na pracovníky a další informace.

Pro zodpovídání telefonických dotazů státní sociální podpory,
byla zřízena specializovaná linka Call centra ÚP ČR 800 77 99 00
(obecné dotazy, dotazy na stav řízení i výplatu dávky).

„Zpráva z podkladů ÚP“. 

název
Uchazeči o zaměstnání

(UoZ) celkem
Podíl nezam. 

na obyvatelstvu v %

Přelouč 262 4,1

Chvaletice 94 4,7

Břehy 25 3,3

Choltice 22 2,8

ČARODĚJNICE JSME OSLAVILI CHUTNĚ
A ZVESELA!

Oslava čarodějnic, to je vždy velmi veselá událost. Počasí nám
přálo, a tak jsme se mohli s klienty sejít v naší zahradě a užít si po-
spolu krásné odpoledne. 

Pro naše dámy a pány jsme připravili různorodé soutěže, které si
s chutí vyzkoušeli. Ale s ještě větší chutí si pak pošmákli na opeče-
ných šťavnatých buřtech, kterým šlo jen těžko odolat. Velmi milým
zpestřením tohoto speciálního odpoledne byla účast firemního
dobrovolníka ze společnosti ČEZ, pana Martina Sýkory, který
všem přítomným zahrál na kytaru nejen táborové písničky.

Děkujeme všem kolegům za skvělou přípravu a panu Sýkorovi
za hudební zpestření této oblíbené akce.

JARO VÍTÁME AKTIVNĚ  
A S CHUTÍ SE HRABEME V HLÍNĚ

Letos si to krásné prosluněné jaro dávalo na čas a na ty opravdu
hřejivé dny jsme si museli počkat až do půlky května. Trpělivost nám
ale nechybí, a tak jsme vyčkali. Na co? Až budeme konečně moci
zkrášlit nejen naše terasy, ale také venkovní bylinkovou zahrádku.
S pomocí klientů jsme na všech osmi terasách osázeli truhlíky a s chu-
tí jsme se vydali také ven, abychom zde zasadili voňavé bylinky. Až
k nám půjdete na procházku, můžete přivonět např. k mátě, me-
duňce, majoránce a k mnoha dalším. Zkrátka k těm bylinkám, které
patří mezi našimi klienty k těm nejoblíbenějším.

KLUB AKTIVNÍ SENIOR
(KLAS)

Zprávy z Klasu

V jarních a podzimních měsících se za-
měřujeme na intenzivní poznávání blízkého
i vzdálenějšího okolí. Choceň jsme navštívili
už podruhé. Tentokrát 18. 4. jsme využili slu-
žeb místního muzea. Městem nás provedl
přímo jeho šéf. Nejdříve nás pozval do kaple
místního zámku, který používala šlechtická
rodina Kinských jako letní sídlo. Nyní zde
sídlí ZUŠ a další prostory vyplňují muzejní
sbírky. Kaple je jediným místem, které se do-
chovalo z 1. poloviny 19. století. Kapli Na-
nebevzetí Panny Marie v pseudogotickém
slohu nechala postavit Vilemína Kinská. To -
muto šlechtickému rodu patřilo sídlo až do
konce II. světové války, S panem Hofmanem
jsme prošli kolem bývalého zámeckého pi-

vovaru i zahradnictví do parku Peliny podél
Tiché Orlice. Seznámili jsme se se stavbami
na náměstí i s církevním areálem. Město nás
překvapilo počtem funkčních obchodů.

9. května se nás sešlo na zahradní párty
téměř 40. Už tradičně si vyměňujeme sazeni-
ce, hlízy i cibule, ale hlavně zkušenosti s pěs -
továním květin i zeleniny nejen v zahrádkách,
ale i v bytech a na balkonech. Na za hradě
u Kubátů tak opět panovala příjemná atmo -
sféra. Díky ochotě našich sousedů, kteří za-
půjčují svůj zahradní nábytek, jsme mohli
také ochutnat slané i sladké pečivo, které při-
pravují mnohé členky našeho Klasu. Více než
dvouhodinové setkání za příjemného poča-
sí připravujeme každoročně a všichni se na
tuto párty těší.

O týden později, tj. 23. 5., jsme se rozhodli
uskutečnit navíc návštěvu Průhonické bota -
nické zahrady a potěšit se krásou kvetoucích
azalek a rododendronů.                Kubátovi

OKÉNKO Z DOMOVA U FONTÁNY
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Přeloučští ragbisté mají za sebou v letošní se-
zóně odehráno prozatím 6 utkání v základní čás -
ti 1. ligy Čech a v době uzávěrky i jedno v play-off,
kde už došlo ke konfrontaci mezi Čechy a Mora -
vou. Prozatím dokázali Bizoni pět utkání vyhrát,
a ve dvou případech odcházeli poraženi, vždy na
půdě soupeře.

Nejlépe bodující hráč Přelouče Jan Kohout

Cílem před začátkem sezóny, bylo skončit nej -
hůře mezi čtyřmi nejlepšími týmy, abychom se
i v příští sezóně mohli účastnit 1. ligy. Vedení sou -
 těže totiž přistoupilo k úpravě soutěží a od příští
sezóny budou nově ligy sníženy pouze na 6-ti
účastníků z aktuálních osmi. Z Extraligy bude
v pří ští sezóně hrát nižší soutěž podle předpo-
kladu znovu Zlín a o druhém týmu se rozhodne
ve vzájemném souboji mezi Slávií Praha a Pra -
gou Praha.

V základní části byla 1. liga rozdělena na Če-
chy a Moravu, vždy po čtyřech týmech. Na Mo-
ravě bylo už od 3. kola jasné o konečném pořadí,
to naopak v Čechách rozhodovalo o pořadí a ná -
sledném nasazení pro play-off až závěrečné ko-
lo, ve kterém jsme si díky vítězství a lepšímu skó-
re uhájili 2. místo. Ve čtvrtfinále jsme si podle
předpokladů ale s velkým množstvím chyb pora -
dili s týmem Ostravy a k semifinále nás čeká ces-
ta do Brna, kde se utkáme s vítězem moravské
části Bystrcí. 

1. kolo: 
RC Přelouč – RC Šumava Nýrsko/Č. Budějovice

88:0 (52:0)
Sestava Přelouče: Dušek, Čejka, Staněk, Křižá-
nek, Dostál, Hanč, Suchý, Preininger, Řičica, Ko-
hout (C), Chrbolka, Rozkošný, Čížek Jan, Nevrlý,
Čížek Jakub 

2. kolo: 
RC Přelouč – RC Mountfield Říčany B 

21:12 (14:5) 
Sestava Přelouče: Dušek, Čejka, Staněk, Križá-
nek, Krejzl, Hanč, Suchý, Preininger, Řičica, Ko-
hout (C), Chrbolka, Rozkošný, Čížek Jan, Nevrlý,
Čížek Jakub 

3. kolo: 
RK Petrovice – RC Přelouč 29:15 (13:15)

Sestava Přelouče: Dušek, Čejka, Rosenkranz,
Krejzl, Hanč, Križánek, Suchý, Preininger, Řičica,
Kohout (C), Chrbolka, Čížek Jan, Rozkošný, Ne-
vrlý, Čížek Jakub 

4. kolo: 
RC Č. Budějovice/Šumava Nýrsko – RC Přelouč 

0:74 (0:45)
Sestava Přelouče: Staněk, Čejka, Rosenkranz,
Pánek, Križánek, Dušek, Krejzl, Trunec, Čížek Ja-

kub, Kohout (C), Petržilka, Nevrlý, Zámiš, Dole-
žel, Chrbolka

5. kolo: 
RC Mountfield Říčany B – RC Přelouč 

33:17 (21:3)
Sestava Přelouče: Dušek, Čejka, Staněk, Krejz, Pá -
nek, Suchý, Hanč, Preininger, Řičica, Kohout (C),
Chrbolka, Rozkošný, Čížek Jan, Nevrlý, Čížek Jakub

6. kolo: 
RC Přelouč – RK Petrovice 31:28 (0:15) 

Sestava Přelouče: Dušek, Čejka, Staněk, Krejz,
Jech, Suchý, Hanč, Trunec, Rozkošný, Kohout (C),
Chrbolka, Nevrlý, Čížek Jan, Petržilka, Čížek Jakub

Čtvrtfinále: 
RC Přelouč – TJ Sokol Mariánské Hory Ostrava

50:19 (24:7) 
Sestava Přelouče: Suchý, Čejka, Rosenkranz,
Krejzl, Pánek, Hanč, Križánek, Preininger, Roz-
košný, Kohout, Chrbolka, Nevrlý, Čížek Jan, Petr -
žilka, Čížek Jakub

Ostatní výsledky čtvrtfinále: 
          Říčany B – Havířov                 38:10 
          Bystrc – ČB/Nýrsko                102: 0 
          Donau Wien – Petrovice      42:19

Dětské 
ragbyové turnaje 

v Přelouči
V tomto roce si všechny naše kategorie ode-

hrají turnaje na domácím hřišti. Ten první odehrá -
la U10 v neděli 16.4. a ve výkonnostní skupině B
si vedli dobře. Dalším turnajem, který pro běhl
30. 4. byl společní turnaj pro U6 a U8. V katego-
rii U6 jsme dokonce k velkému počtu hráčů po-
stavili dva týmy. Poslední turnaj se odehrál 21. 5.
kdy po přeloučském hřišti běhali U12. Starší hrá -
či už hrají klasické zápasy. U14 a U16 tvoří spo-
lečné týmy s Babicemi, ale ani jednomu týmu
se v sezóně moc nedaří, je znát nesehranost hrá-
čů, kteří se vidí převážně pouze na zápasech.

Vojtěch Horáček
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Ragbisté Přelouče postoupili do semifinále 1. ligy ragby 2023
Volání na tísňovou linku 156

Jak si už někteří z vás asi všimli, volání na tísňovou linku Městské policie
v Přelouči doznalo změn. Dnes už se na tuto linku dovoláte i z mobilních
telefonů.

Po vytočení čísla 156 se volajícímu přehraje hláska: „Dovolali jste se
na linku 156, pokud chcete volat Městskou policii Pardubice – stiskně -
te 1, Přelouč – stiskněte 2. “ Nemusíte čekat na vyzvání, jakmile se ozve

automat, můžete rovnou stisknout 2 a budete přepojeni na služebnu MP
Přelouč.

POZOR!!!! Pokud volající neprovede ani po druhém opakování hlásky
žádnou volbu, je přesměrován na 156 MP Pardubice.

KDY VOLAT
Na linku 156 můžete volat ve všech naléhavých případech, kdy došlo

k porušení zákona a je nutný okamžitý zásah.
V ostatních případech volejte linku 466 959 660 nebo 736 641 952.
S voláním na tísňovou linku úzce souvisí problematika ROJENÍ VČEL,

která je aktuální v těchto měsících.
Na tísňovou linku volejte pouze v případech je-li ohrožen život, či

zdraví osob. 

Hasičský záchranný sbor ČR radí:
Kdy volat hasiče:
1. Roj se vyskytuje v místech pohybu většího množství lidí – parky, školy,

úřady atd.
2. Roj se usídlil na domě, stromu, hospodářské budově nebo kdekoli jinde,

kde se často pohybuje, či žije osoba s alergií na včelí bodnutí
Kdy hasiče nevolejte:
1. Roj je na stromě, či budově ve výšce nad cca 3m – zde nikoho neohro-

žuje (neplatí pro místa pohybu alergiků)
2. Roj je v odlehlé části pozemku – zde opět nikoho neohrožuje

Ve stručnosti lze říci, že odůvodnitelný zásah je ten, kdy může dochá-
zet k bezprostřednímu ohrožení jedinců, či skupin obyvatel.

Pokud máte roj včel na zahradě, tak k místu několik hodin nechoďte,
včely časem odletí. V případě, že objevíte někde chomáč včel, chovejte se
k nim ohleduplně. Nejsou agresivní, nemají čas vás napadat – jen v pří-
padě hrubého ohrožení brání včelí matku. Roj nikdy nelétá daleko od úlu
a vždy sedá na první možný stromek, tak je určitě lepší než volat hasiče,
kontaktovat prvně včelaře, kterého máte v okolí.
A kde najdete nejbližšího včelaře? Třeba zde: 
Veřejný registr půdy – LPIS (eagri.cz) 

Samozřejmě můžete zavolat na městskou policii. Strážníci vám rádi poradí. 
                Za městskou policii        Leoš Slavík, DiS., velitel MP Přelouč

Pravidla silničního provozu 58
Je třeba uvést, že zákon zná ještě pojem zastavit vozidlo,

který vysvětluje jako přerušení jízdy z důvodu nezávislého na
vůli řidiče. Mezi takové důvody by bylo možno zahrnout ne-
volnost řidiče či přepravované osoby, poruchu vozidla nebo

třeba zastavení vlivem povětrnostních vlivů. V dří -
vějších dobách „vychytralí“ řidiči porušující (běž -
ně z dů vodu zkrácení si cesty) zákazovou značku
„průjezd zakázán“ v zakázaném úseku zastavili,
očistili čelní sklo (například) a pokračovali dále.
No a při následné silniční kontrole argumento-
vali, že zakázaným úsekem toliko neprojížděli, ne -
boť zde provedli zastavení vozidla. Za důvod ne -
závislý na vůli řidiče označovali náhlé znečistění
čelního skla, bez jehož očisty by dále jet nemoh-
li. Při dnešní úpravě zákona by zjevně takovou vý-
mluvou neuspěli, neboť dopravní značka Průjezd
zakázán zakazuje řidiči bez důvodu vjet do tak-
to označeného úseku, při čemž za opodstatněný
důvod se nepovažuje ob jíždění dopravně složité
situace nebo zkracování trasy. Čili porušením zá-
kona už je vjetí do zakázaného úseku, nikoliv prů -
jezd bez přerušení jízdy. Legitimním důvodem
pro vjezd do zakázaného úseku by byl např. cíl
cesty (bydliště, návštěva příbuzných), svoz ko-
munálního odpadu apod. 
                                 Ing. Martin Moravec, Ph.D., 
                                dopravní specialista

Od 8. dubna 2023 zahájen

od 8 hodin do 11.30 hodin.
Vše po předchozí domluvě

SOBOTNÍ PRODEJ
betonu a sypkých materiálů

724 048 364na tel. čísle .

STAVEBNÍ PODNIK PŘELOUČ, s.r.o.
Chrudimská 1661, 535 01 Přelouč
STAVEBNÍ PODNIK PŘELOUČ, s.r.o.
Chrudimská 1661, 535 01 Přelouč

www.spprelouc.czwww.spprelouc.cz

Městská policie Přelouč

HLEDÁME NOVÉ STRÁŽNÍKY
Láká tě uniforma? Nebaví tě stereotypní práce? Chtěl by ses 
podílet na udržování veřejného pořádku? Pojď to zkusit k nám.

Co požadujeme:
věk 21 let
ukončené střední vzdělání s maturitou
státní občanství ČR
zdravotní způsobilost
bezúhonnost a spolehlivost

Nabízíme:
Zajímavou a nestereotypní práci, odpovídající 
finanční ohodnocení s pravidelným růstem 
a zaměstnanecké benefity.

Z ČEHO SE SKLÁDÁ VÝBĚROVÉ ŘÍZENÍ?
vstupní pohovor
psychologické testy
fyzické testy:
motorický test 
kliky – vzpor ležmo – maximální počet
leh – sed – po dobu 2 minut
člunkový běh – 4 x 10 m (na čas) 
běh na 1 km (na čas)

Podrobnější informace nalezneš zde:
Nabídka práce – Strážník Městské policie Přelouč – Oficiální stránky
města Přelouč (mestoprelouc.cz)

HLEDÁME NOVÉ STRÁŽNÍKY
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Muži: 2. Liga – východ
Soutěž ukončena

SŽ: Liga SŽ – východ
Turnaj RSHb Čechy – východ v neděli 3. 4. od 9:00 h.

MŽ: Přebor VČ
Přípravka: Přebor VČ

Soutěže dohrány

Veteráni:
V SO 24. 6. 2023 se na našem stadionu usku teč ní druhý turnaj letošní

svazové série kategorie Ma sters (hráčů 40+). Jedná se o krajské (regionální)
výběry.

V týmu Východu určitě uvidíte několik hráčů z na šeho klubu.

Výsledkový servis
Muži:

HC Jestřábi Přelouč – TJ Sršni Svitavy 4:1 (1:0, 3:1, 0:0)
G+A: Šmíd (Hájek, Opasek), Čapek (Stoklasa, Svoboda), Příhoda (Svoboda),
Slanina (Vorba)

Tabulka 2. ligy–východ po základní části:

Play–off: Čtvrtfinále 1 
HBC Hradec Kr. 1988 „B“ – HC Jestřábi Přelouč 2:1pp (0:0, 0:1, 1:0 – 1:0)
G+A: Horák (Stoklasa)

Čtvrtfinále 2
HC Jestřábi Přelouč – HBC Hradec Kr. 1988 „B“ 4:5 (1:3, 1:1, 2:1)

G+A: Čapek (Šmíd, Štefanský), Hejhal (Příhoda, Čapek), Hejhal (Šmíd),
Šmíd (Hejhal).

Konečný stav série: Hradec Králové „B“ – Přelouč 2:0

SŽ:
HBC Pardubice (modrá) – HC Jestřábi Přelouč 24:0 (5:0, 8:0, 11:0)

HC Jestřábi Přelouč – HBC Svítkov Stars Pce 1:6 (0:3, 0:1, 1:2)

TJ Sršni Svitavy – HC Jestřábi Přelouč 
19:1 (7:1, 8:0, 4:0) a 20:0 (6:0, 6:0, 8:0)

SK Hokejbal Letohrad – HC Jestřábi Přelouč 
14:2 (7:1, 5:0, 2:1) a 16:0 (6:0, 6:0, 4:0)

HC Jestřábi Přelouč – HBC Pardubice (bílá) 4:2 (2:1, 0:1, 2:0)

MŽ:
HC Jestřábi Přelouč – HBC Hradec Králové 1988 0:14 

– HBC Liberec                           8:0 – HBC Pardubice (modrá)       0:4
– HBC Rangers Opočno         2:0 – SK Hokejbal Letohrad            0:1
– HBC Pardubice (bílá)          1:2 – HBC Rangers Opočno            0:3
– SK Hokejbal Letohrad         2:5 – HBC Liberec                              7:0
– SK Kometa Polička              0:4

Přípravka:
HC Jestřábi Přelouč – SK Hokejbal Letohrad 1:9

– TJ Sršni Svitavy (žlutá)       4:2 – TJ Sršni Svitavy (černá)         5:5
– SK Kometa Polička             1:12 – HBC Pardubice                        2:1
– SK Hokejbal Letohrad         2:0 – HBC Jokerit Chrudim             3:2
– HBC Rangers Opočno         4:3

Sledujte více na www.hcjestrabi.cz.
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Basketbal
Mistři Východních Čech!!!

Sobota 22. 4. 2023 se zapíše zlatým písmem do almanachu přeloučské -
ho basketbalu jako den, kdy tým BK Přelouč kategorie U12 nenašel přemo -
žitele ve finálovém turnaji Final4 ve VČO oblasti. 

Cesta k vítězství vedla přes základní skupinu, kdy během celé sezóny
by lo odehráno 28 zápasů. Nejlepší 4 týmy se pak na půdě vítěze základní
části utkali o celkové vítězství. 

Pořadí po základní části soutěže:

V semifinále jsme narazili na družstvo Sokola Hradec Králové.

BK Přelouč – Sokol Hradec Králové 77 : 51 (30:8 44:29 62:40)

Již od prvních vteřin jsme ukázali, kdo bude na hřišti pánem a šňůrou
16 bodů jsme ukázali naši touhu po vítězství. Pohodlný náskok jsme pak
již jen udrželi do konce a začali spřádat plány na finále.

BK Vividbooks Pardubice – BK Přelouč 48 : 75 (9:19 23:39 43:56)

Finále byla pastva pro oko nejenom basketbalového fanouška. Loňský
bronzový medailista z mistrovství republiky U11 proti borcům z Přelouče
s obrovským basketbalových zápalem, srdcem a odhodláním.

Již od prvních minut byla vidět drobná nervozita na prstech všech hrá -
čů z obou týmů. Naši hráči i přesto chytli utkání pevně do svých rukou
a od 3. minuty si vzali vedení na svou stranu a už ho nepustili. Další prů-
běh zápasu byl už jen koncert v podání Přeloučáků. Krásné útočné i obra -
né akce a perfektní týmový výkon. Zlaté medaile byly pověšeny na ty správ -
né krky 😊.

Po oba zápasy jsme měli převahu nejen na hřišti, ale i v hledišti. A za tu
skvělou podporu musíme poděkovat především našim rodičům a kama-
rádům. Díky moc – velký kus toho zlata patří vám!

DRŽTE NÁM PALCE!

Fotka na stěnu vítězů přeloučského basketbalu v sokolovně

6/23

Program hokejbalu v našem areálu na měsíc červen!

Minižáci U12 přivezli bronzové medaile z FESTIVALU minibasketbalu v Ostravě!

ZÁPASY O UMÍSTĚNÍ:

9.–10. MÍSTO       Start Havířov – SKB Strakonice                              54 : 14 
7.– 8. MÍSTO       BK Teplice – BA Sparta Praha                                47 : 38
5.– 6. MÍSTO       Sokol Pražský – BK Snakes Ostrava                       53 : 41
3.– 4. MÍSTO      Tygři Brno – BK Přelouč                                       65 : 81
FINÁLE                  BK Opava – SK UP BCM Olomouc                       69 : 54

Radim Konvalina

Pod basketbalovými koši… dohráno!!!
Největší radost nám udělali naši nejmladší ve Smíšeném východo-

českém přeboru.
Mladší minižáci U 12 pod vedením trenéra Radima Konvaliny vybo-

jovali 1. místo a nejmladší minižáci U 11 pod vedením trenéra Otakara
Marka 2. místo!

Ve východočeské lize se přeloučské ženy umístily na 7. místě a ve stej -
né soutěži skončili muži na 11. místě.

Díky famózním výsledkům v uplynulé sezóně východočeského pře-
boru mladšího minižactva, kdy naše basketbalové naděje nenašly ve své
kategorii přemožitele, jsme se kvalifikovali na republikový turnaj v mini-
basketbalu pořádaný v Ostravě. Jedná se o turnaj nejlepších týmů jed-
notlivých oblastí republiky, kteří se buď nepřihlásili anebo se nekvalifi-
kovali na mistrovství republiky.

Do Ostravy jsme nejeli s velkým očekáváním, ale především jsme si zá-
pasy chtěli užít a změřit síly s těmi nejlepšími basketbalovými kluby, aka-
demiemi a sportovními centry v ČR. 

První zápas jsme odehráli v tréninkovém centru na Bazalech, kde jsme
narazili na tým ze Strakonic. Do prvního zápasu na turnaji jsme vkročili
trochu nervózně, ale v poločase při průběžném výsledku 56 : 3 již nervo-
zita byla ta tam. V druhém poločase si pak zahráli všichni hráči a každý si
dal alespoň jeden koš. 

Druhý zápas proti Olomouci již byla jiná liga. Začátek zápasu nám bo-
hužel utekl a než jsme se rozkoukali, prohrávali jsme o 20 bodů. Zbytek
zápasu jsme jen mocně doháněli ztrátu z úvodu zápasu a kdybychom do-
stali možnost hrát o minutu déle, s velkou pravděpodobností bychom zá-
pas vyhráli. Takto jsme se bohužel museli smířit s prohrou o 5 bodů.

V třetím zápase si na nás chtěla smlsnout Sparta Praha, ale bohužel si
ukousli moc velké sousto. Prakticky v celém zápase jsme si udržovali po-
hodový náskok 10 bodů a toto vedení jsme udrželi až do konce. 

Poslední zápas ve skupině proti Snakes Ostrava byl zápasem, který po-
tenciálního vítěze poslal do boje o bronzové medaile. Domácí mohutně
podporovalo domácí velmi početné publikum, ale na konci zápasu mohli
slavit naši fanoušci.

Kdybychom v základní skupině porazili Olomouc, hráli bychom finále.
Takto jsme v boji o vysněnou medaili museli vyhrát poslední zápas o třetí
místo. V zápase o bronz na nás nastoupili borci brněnských Tygrů. Smůla
pro brněnské chlapce byla v tom, že nejlepší formu na turnaji jsme si nechali

právě na závěrečný zápas. Toto utkání bylo přehlídkou toho nejlepšího,
co jsme se z basketbalu doposud naučili a Brno jen tahalo za kratší konec
provazu. Náš výkon byl korunován poslední akcí jak z NBA, kdy Adam
Konvalina proměnil nájezd do koše zakončený smečí s faulem. Poté již ná-
sledoval konec zápasu a pak už mohly vypuknout oslavy vítězství a zisku
historické medaile z republikového turnaje.

Turnaj byl ohromnou zkušeností pro naše baskeťáky a navíc vidět, jak
z nás mají strach a respekt špičkové mládežnické kluby z celé republiky,
bylo velkou odměnou za čas, který všichni věnujeme právě basketbalu. 

U12 Festival minibasketbalu v Ostravě – VÝSLEDKY:
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Vraťme se opět do časů renesance a humanis-
tických bádání a zalistujme znovu kronikou Václa-
va Hájka z Libočan. Právě v ní jsme minule objevili
nejstarší příběh Železných hor, příběh o nálezu že -
lezné rudy a založení Zdechovic. Mělo se tak stát
ro ku 677. Mějme však stále na paměti, že Hájek je
zdroj značně nespolehlivý. Mnohé z toho, co na-
psal, a týká se to i našeho příběhu, patří do říše bájí
a pověstí.

Kronika 
Václava Hájka z Libočan –

příběh druhý
Do Zdechovic se Hájek ve svém vyprávění vra -

cí i o sto let později. Pro pochopení souvislostí je
třeba nejprve připomenout, že o rok dříve (776) si
prý Hes, syn Slavošův, potomek Tétky, sestry Li-

buše, založil u řeky Mže (Berounky) hrad. Ten se
nazýval Hesův hrad, Heskov. Záhy se u něj ujal jiný
název, a to Nižbor. Dále pokračuje Hájek ve svém
vyprávění takto:

„Léta sedmistého sedmdesátého sedmého při -
nesena jest od toho hradu Hesovi ruda železná hoj-
ná, kteroužto on, poslav tam dělníky, kázal kopati
a na hromady klásti a svolav moudřejší, rozkázal
jí ohněm páliti, ale žádného nebylo, kdo by z ní co

ZA NEJSTARŠÍM PŘÍBĚHEM ŽELEZNÝCH HOR – 6. DÍL

Snad každý zná jméno Magdaleny Dobromily
Rettigové (1785–1845) a mnozí snad ví, že v letech
1813–1818 tato budoucí autorka první české ku-
chařky žila v Přelouči. Ne každému ale něco řekne
jméno její dcery, Jindřišky Rettigové. Ta se v Přelou-
či přímo narodila a proslavila se v Čechách i zahra-
ničí jako operní pěvkyně. Letos v červnu uplynulo
210 let od jejího narození a jelikož o ní byla v roce
2013 vydána pěkná publikace Jiřího Frýzka, mů-
žeme se stručně seznámit s jejími osudy.

6. března 1813 se do Přelouče přistěhoval man -
želský pár, který tvořila Magdalena Dobromila Ret-
tigová a Jan Alois Sudiprav Rettig. Budoucí známé
spisovatelce bylo tehdy 28 let, jejímu muži, který
v našem městě začal pracovat jako radní, nece-
lých 39 let. Svatbu měli v roce 1808 v Praze, odkud
se roku 1809 přestěhovali do Tábora. Zde se jim
narodila dcera Jindřiška Josefa (1809) a syn Karel
Jan Jindřich (1812), oba se se ale žel nedožili jed-
noho roku. V Přelouči žili Rettigovi v renesanční
rad nici, která se nacházela na západní straně dneš -
ního Masarykova náměstí v místech současné škol -
ní budovy čp. 50. Je celkem obecně známo, že se
Rettigovi v Přelouči zapojili do společenského živo-
ta. Podpořili založení okrašlovacího spolku a spo-
lečně s místním farářem Janem Teplým se podíleli
na osazování alejí kolem přístupových cest do měs -
ta. Paní Rettigová učila místní hospodyně moder-
něji vařit a také tehdejší novinku – zavařování kom-
potů. Dále se Rettigovi zajímali o činnost místního
ochotnického divadla. Měli dobrý vztah k hudbě
a vedli k ní i své děti. V Přelouči šlo o Jindřišku (na-
rozenou 10. června 1813) a Karla Jana (narozeného
25. srpna 1815). Další syn Jan Theobald (1817) se
opět nedožil jednoho roku. Jindřiška byla v Přelou -
či pokřtěna 11. června 1813 pod jménem Henriet -
ta Anna Joana Rettigová.

Začátkem roku 1818 se ale rodina Rettigova
stěhovala opět dále, malá Jindřiška tak v Přelouči
pobyla jen zhruba prvních pět let svého života.
Přestěhovali se do Ústí nad Orlicí, kde žili šest let.
V prosinci roku 1822 zde měla Jindřiška své první
pěvecké vystoupení, když zpívala svou matkou na-
psanou oslavnou báseň na hudební doprovod. Ro-
ku 1821 se Rettigovým narodil syn Josef. Od břez-
na 1824 žili Rettigovi již v Rychnově nad Kněžnou.
Zde se Jindřiška Rettigová zřejmě učila u místní-

ho kantora Vorla hudbě. M. D. Rettigová napsala
v Rych nově nad Kněžnou několik divadelních her.
V jedné z nich, která se jmenovala Hygea a Lindor
nebo Láska a ctnost vždy vítězí vystoupila též Jindřiš -
ka, která zpívala také v místním kostele. Vyšší hudeb -
ní vzdělání (např. Pražskou konzervatoř) u Jindřišky
nelze doložit, zřejmě svůj talent rozvíjela hlavně
pod vedením jiných učitelů hudby. 

Koncem roku 1834 se Rettigovi stěhovali opět,
tentokrát do Litomyšle. Jindřiška, které bylo v té
době 21 let, se však již osamostatnila a do Litomyš-
le s rodiči už nešla. V dubnu toho roku totiž pode-
psala smlouvu v Praze ve Stavovském divadle, kte -
ré mělo za sebou tehdy již více jak padesátiletou
činnost. Začala vystupovat ve známé klasicistní
budově v samém centru Prahy. 21. prosince 1834
se tak dokonce účastnila premiéry divadlní hry
J. K. Tyla Fidlovačka anebo Žádný hněv a žádná
rvačka, kde vystoupila v roli Lidunky. Její výkon byl
tehdejšími recenzenty přijat velmi kladně a pře-
loučská rodačka se stala uznávanou českou zpě-
vačkou. Jistě není třeba připomínat, že Fidlovačka
je pro české dějiny významná tím, že v této hře po -
prvé zazněla česká hymna. Do roku 1839 Jindřiška
Rettigová nastudovala ve Stavovském divadle cel -
kem osm činoherních rolí a téměř čtyřicet oper-

ních rolí. Zpívala česky, německy, francouzsky i ital -
sky. Její rodiče o jejím úspěchu věděli, osobně ale
žádné její vystoupení ze zdravotních důvodů ne-
viděli.

V letech 1839–1842 působila Jindřiška ve Štýr -
ském Hradci v Rakousku, kde patřila mezi uznáva-
né umělkyně. Přestože se za celý svůj relativně krát-
ký život nikdy nevdala, 3. dubna 1840 se jí právě ve
Štýrském Hradci narodila nemanželská dcera Ka-
rolina Josefa Henrietta. Otec v matričním záznamu
není zapsán, ale uvádí se, že by jím měl být Matthias
Constantin hrabě Wickenburg (1794–1880). Ten
byl tehdy ženatý a proto hleděl vzniklou situaci
náležitě utajit. Jindřiška Rettigová odevzdala dce-
ru nedlouho po narození do pěstounské péče do
rodiny štýrskohradeckého úředníka von Plappart,
zřejmě na podnět hraběte Wickenburga. 

V březnu 1842 odehrála Jindřiška Rettigová
po slední představení ve Štýrském Hradci a přesíd-
lila do německého Mnichova. Pokračovala zde
v umě  lecké dráze v místní dvorní opeře a vytvo-
řila celou řadu rolí. 14. září roku 1854 však v Mni-
chově před časně zemřela ve věku 41 let, je zde také
pochována. Její potomci ale ve Štýrském Hradci
žijí dodnes. 

Zajímavostí je, že Jindřiška Rettigová seděla
i s dcerou v roce 1841 nebo 1842 modelem malíři
Josefu Tunnerovi, který vytvořil velký oltářní obraz
Madony s Jezulátkem. Ten je od roku 1844 umístěn
v kostele v rakouském Gleichenbergu, kde hrabě
Wickenburg založil lázně. Lze říci, že Madona s Je -
zulátkem je ztvárněna právě podle přeloučské ro -
dačky a její dcery. V nedávných letech pak vytvořil
malíř Josef Vašák obraz Jindřišky Rettigové, který při-
kládáme (© KULTURA Rychnov nad Kněžnou, s.r.o.).
V roce 2021 byla v České televizi uvedena minisé -
rie Božena. Životním příběhem Boženy Němcové
prošla také Jindřiška Rettigová, kterou v tomto fil-
mu ztvárnila herečka Magdalena Kuntová. 

Použitá literatura a prameny:
FRÝZEK, Jiří. Jindřiška Anna Joanna Rettigová. Rych-
nov nad Kněžnou: Kultura, 2013. 127 s.
https://www.ceskatelevize.cz/

                                        Mgr. Matěj Pešta, 
                                        správce muzejních sbírek 
                                        města Přelouče

Jindřiška Rettigová (1813–1854) – operní pěvkyně 
a přeloučská rodačka, která se účastnila premiéry Fidlovačky

uměl udělati. Tu on pilně se kázal ptáti, odkuď se
že lezo přináší do té krajiny? Někteří mu řekli: „Od
bratří naších od jednoho hradu, jenž slove Zde-
chovice.“ I poslal rychle k východu slunce, aby to-
ho hradu ptali a odtuď dělníky přivedli. To když se
stalo, ruda předpověděná hojnost železa dávala.
A tu se již to i jiné dílo rozmáhalo, neb se železem
železo dělalo. To slyšíce všichni té krajiny Slavo-
šovské obyvatelé, z toho se velmi radovali a toho
pilni byli, jakož pak hned toho roku na mnohých
místech v těch horách ruda jest nalezena. A tomu
se všichni kovkopové, jenž na zlatých a stříbrných
horách dělali, radovali.“

Hes, poučen odborníky ze Zdechovic, se stává
v Hájkově podání prototypem podnikatele. Ne-
chává vyrábět kovové nádobí, motyky, nosatce
(krumpáče), kratce (motyky na krátkém topůrku),
špičáky (špičaté motyky), lopaty i kování na kola
vozů. Část výrobků i matérie nechává údajně ro-
ku 778 darem odvézt knížeti Nezamyslovi a radí mu,
ať jeho kovář Bleh také vyrábí takové výrobky a do -
dává je do zlatých dolů v Jílovém. Tam jsou takové
výrobky žádané a zlatem placené. Bájný Hes tedy
stojí na počátku rozsáhlé železářské produkce.

Odbočka k Balbínovým
Rozmanitostem

Hájek se stal na více než dvě staletí autoritou.
(Ostatně regionální literatura z něj ráda cituje i po
zdrcující osvícenské kritice dodnes.) Časté odkazy
k jeho kronice nacházíme i v pozoruhodné knize
Miscellanea historica regni Bohemiae (Rozmani-
tosti z historie Království českého) učeného jezuity
Bohuslava Balbína (1621–1688). Balbín měl blízko
k našemu kraji. Jeho otec byl purkrabím pardubic-
kého panství, sám Balbín se narodil v Hradci Krá-
lové, za svého života navštívil mnohá místa českých
zemí, ale nás by vzhledem k našemu tématu mohlo
zaujmout především to, že býval hostem i ve Zde -
chovicích. Výsledkem jeho pražského působení
v posledních letech jeho života byl monumentální
projekt Miscellanea historica regni Bohemiae, který
měl zaznamenat veškeré informace o českých ze-

mích od záležitostí přírodních až po témata his-
torická. Stanislav Komárek o této práci napsal: „Bal -
bín … pracoval v posledních letech svého života,
po postižení dvěma mrtvicemi (1683 a 1687) a čás -
tečném oslepnutí, doslova jako stroj, později i s po -
mocí diktátu písařům. Přesto byl celek v posledku
nad jeho síly. Plánované dílo však zcela vyhovo-
valo jeho naturelu: se stejnou chutí a nadšením vy -
pisoval „přírodopis“ mariánských zázraků, krkonoš -
ských rostlin i předních šlechtických rodů.“ Vzniklo
tak dílo lehce bezbřehé, opět ne vždy vyhovující
přísným měřítkům dnešní vědy, ale nesmírně, a to
i dnes, čtivé. I přes tři a půl staletí na čtenáře působí
Balbínovo neustálé žasnutí nad krásami naší země.
Velice přesvědčivé jsou Balbínovy záznamy i díky
jeho osobní znalosti popisovaných míst. V Opa-
tovicích se na příklad vyptával na zbytky kláštera
a jeho poklad, v Kuněticích si všímal hliněných
hrnců, které lidé vytahují z polí a ukládají do nich
ve sklepích maso. Domníval se, že hrnce tvoří samy
přírodní síly, „nudící se“ příroda. Netušil, že takto
popsal poprvé v našich dějinách archeologické na-
leziště, stejně jako rolníci z Kunětic netušili, že si ma -
so ukládají do pravěkých uren (popelnic). Ale vrať -
me se k naší železnohorské tématice.

Listujeme-li překladem latinsky psaného 1. dílu
Rozmanitostí z nakladatelství Academia z roku 2017,
nacházíme v 19. kapitole, na straně 153 překvapi-
vou pasáž: „V těchto železných časech je všude
dostatek železa. Po celých Čechách se tak kope že-
lezo, taví se a roztavené se upravuje pro různé vá-
lečné i mírové účely. Domnívám se, že se nebudu
mýlit, uvedu-li, že je po Čechách rozeseto na sto ta-
kových dílen, tak zvaných hamrů. Za našich předků
prý bylo nejlepší ve Zduchovicích, kde byl již za
Kroka nalezen první ze všech českých dolů, v Ko-
márově a Nižboru v Podbrdském kraji (Hagek
ad An. C. 677.).“ V těchto místech Balbín odkazuje
k nám známým místům Hájkovy kroniky. Proč jsou
zde však uvedeny Zduchovice? Nahlédneme-li do
původního tisku z roku 1679, najdeme zde Zdecho-
vice (Zdechovicÿ). Vrátíme-li se k překladu nakla-
datelství Academia, nalezneme v rejstříku k naší
pasáži tuto informaci: „Zduchovice (Zdechovicium),
obec záp. Od Kamýka nad Vltavou“. Nebudeme

autory překladu Rozmanitostí obviňovat z pokusu
ukrást nám pověst a přemístit ji do jiné lokality, jde
dle všeho o pouhý omyl. 

Tento omyl je však užitečný. Vede nás k otázce,
zda si můžeme být skutečně jistí, že měl Hájek na
mysli „naše“ Zdechovice. Zduchovice z překladu
Balbína můžeme vyloučit na základě dnes uvede-
ných dějů roku 777. Hes z Nižboru vyslal posly do
Zdechovic „k východu slunce“. Zdechovice leží
opravdu přesně východním směrem, Zduchovice
směrem jižním. Aby byla naše úvaha ucelená, mu -
síme vzít v potaz i to, že i samotné Zdechovice jsou
troje a všechny leží ve východních Čechách (u Pře -
louče, nad Heřmanovým Městcem a u Nového Byd -
žova). Zavzpomínáme-li ovšem na minulé líčení pří-
chodu Botáka, který šel ze středu země k východu,
až spatřil hory velmi vysoké, dojdeme k závěru, že
situace odpovídá nejvíce právě Zdechovicím na
nejzazších výběžcích Železných hor. Ostatně tyto
jediné Zdechovice se dodnes k námi uvedeným
příběhům hlásí.
                                                   Text a fotografie
                                                    Martin Štěpánek 
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Typická krajina zdechovických lesů – 
vodopády na Červeném potoce

2.Typická krajina zdechovických lesů – 
pod Obřími postelemi

3.Typická krajina zdechovických lesů – 
bezejmenné balvaniště
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V letošním roce, přesně 21. června, uplyne přes-
ně 50 let od smrti významného architekta Anto-
nína Mahna. V literatuře je Antonín Mahn dnes
naprosto zapomenutou postavou. Přestože se ne -
narodil v Přelouči, veškerý svůj osobní a profesní
život s tímto městem spojil. Za vše co vykonal (a po -
stavil), by si jistě zasloužil malou vzpomínku, a pro -
to jsem se pokusil rekonstruovat jeho životní pouť.
Antonín Mahn se narodil v Ostrovačicích u Brna
dne 5. ledna 1890. Otec Vilém Mahn byl panským
kočím v Rosicích u Brna, kde také jeho syn násled -
ně vyrůstal. Ve školním roce 1908/09 završil matu-
ritou na stavitelském oddělení studium na c.k. české
státní průmyslové škole v Brně. V roce 1910 již byd-
lel v Přelouči, neboť 28. listopadu tohoto roku zí-
skal její domovský list. V roce 1912 byl odveden
do armády. Po skončení první světové války už jej
nalezneme v důstojnickém sboru československé
armády. Na počátku roku 1921 byl propuštěn do
civilu v hodnosti podporučík v záloze. Od 3. břez-
na 1921 bychom zastihli Antonína Mahna zpět
v Přelouči, na adrese Kladenská 550, a vcelku rychle
se zde etabloval jako architekt a stavitel veřejných
budov a rodinných domů. Od tohoto momentu
bude Antonín Mahn vždycky vázán k Přelouči,
přes tože jeho stavby nalezneme i jinde.

Reklama na stavitelskou firmu 
Antonína Mahna z roku 1929

Antonín Mahn je dnes v Přelouči toliko spojo -
ván s bizarní stavbou rodinného domu Vendelína
Dvořáka ve stylu art deco z let 1925–26 (Žižko-
va 662). Antonín Mahn bezpochyby jako talen-
tovaný tvůrce postavil dále v Přelouči nápaditou
budovu kina (1926–1927) či stylovou sokolovnu
(1926–1929). V soutěži se musel utkat ještě s dal-
šími dvěma konkurenty. Jeho návrh uspěl i díky
tomu, že pracoval bez nároků na odměnu. Termín
dokončení výstavby byl stanoven k 40. výročí za-
ložení místního Sokola, tj. k 1. 11. 1928.

V této době, kdy u Mahna můžeme zazname-
nat největší tvůrčí rozlet, najdeme i jeho stavby
v dalším městem v širším polabském okolí. Napří-
klad zasáhl do neuvěřitelně rychle se rozrůstají-
cích Poděbrad. V tomto lázeňském městě je auto -
rem elegantního přísně symetrického lázeňského
domu Penzion LUXOR z roku 1927. Na jeho razít-
ku je uvedeno město Poděbrady, takže zde posta -
vil bezpochyby více staveb. Ve 30. letech projekto-
vě i stavitelsky expandoval do nedalekého Kersku,
kde je podepsán pod dvěma chatami. Razítko „An-
tonín Mahn Poděbrady“ je pod chatami čp. 151
(žádost podána 23. 4. 1936) a čp. 152 (žádost 30. 3.
1936). Záměrně píši razítko, protože z rodinného
vyprávění víme, že tyto stavby byly již realizovány
Mahnovým zaměstnancem a sokem v lásce Jaro-
slavem Suchardou z Nové Paky. Víme, že Sucharda
nejdřív dělal pro Mahna, pak přešel pod Bóžu Dvo-

řáka. Ve druhé polovině dvacátých letech se Anto -
nín Mahn účastnil i soutěže na výstavbu sokolovny
v Chlumci nad Cidlinou, kde však nakonec výbě-
rová komise dala přednost projektu místního
tvůr ce Josefa Izáka. Podobně neuspěl v roce 1931
při chystané stavbě Masarykova domu v Sopřeči.
Nakonec Antonín Mahn vykonával v průběhu
stavby alespoň technický dozor. Stavební dozor
následně vykonával Antonín Mahn i v roce 1933
v Přelouči při stavbě hasičského domu.

Poděbradský penzion Luxor, 
který dodnes stojí a funguje, projektoval a postavil 

Antonín Mahn v roce 1927

Ve 30. letech se dostal Antonín Mahn do fi-
nančních problémů a i jeho manželství se ocitlo
v krizi. Jeho žena Žofie situaci řeší odchodem do
Prahy, kde od roku 1934 studuje Uměleckoprů-
myslovou školu. Velká hospodářská krize obecně
architektům nepřála. Jak vidno, Mahn přijímal
i oby čejné zakázky na technický dozor. V roce 1933
se zdá, že Antonín Mahn téměř zbankrotoval, neboť
z jednacích protokolů Obecního úřadu v Sopře či
se dozvídáme, že peníze za technický dozor nepo -
sílá obec Mahnovi, ale rovnou na berní úřad, který
zajišťoval vyřízení propadlých pohledávek. Město
Přelouč však Antonína Mahna nenechalo padnout
a v roce 1934, resp. 1935, mu alespoň přidělovalo
drobné zakázky (odbourání jezdeckých kasáren pro
rozšíření ulice Dr. Antonína Švehly, či adaptace škol -
ní budovy). V dalších letech přesouvá Mahn zájem
do Poděbrad (viz výše Penzion LUXOR), resp. do
Kerska. V Přelouči stavěl (firma Jiří Slavík a Antonín
Mahn) dle projektu Jana Gillara opět až roku 1939
Sociální dům v ulici Za fontánou (dnes mateřská
ško la). Mahnovo působení mezi Přeloučí a Poděbra-
dy, kde v souvislosti s rozvojem lázeňství probíhal
čilý stavební ruch, potvrzuje i další zjištění. Dle
materiálů z archivu v Pardubicích požádal Mahn
o změnu názvu firmy na Arch. A. Mahn, stavitel
Poděbrady – Přelouč, krajský soud v Chrudimi tak
učinil 6. listopadu 1941. V Přelouči Mahn nově pů-
sobil od 1943 jako člen správní komise.  

Na konci války se Antonín Mahn aktivně za-
pojil do květnového povstání v Přelouči. Vždyť byl
důstojníkem v záloze. Dne 5. května 1945 ve 12.30
se pod vedením posádkového velitele majora jez -
dectva Václava Vacka (byl ve spojení se skupinou
Dr. Blahouta v Pardubicích) shromáždili všichni
aktivní a záložní důstojníci a rotmistři čsl. armády
na městském úřadě v jim vykázané místnosti v pří -
zemí, kdo měl uniformu, přišel v ní. Prvním úkolem
bylo obsazení pošty, elektrárny s mostem, který
byl připraven k vyhození, nádraží a skladišť němec-

ké armády. Velitelství posádky bylo tvořeno sedmi
důstojníky, jedním z nich byl i nadporučík Anto-
nín Mahn v pozici druhého zástupce velitele.

Po skončení druhé světové války se Antonín
Mahn opět vrátil ke svému civilnímu povolání.
V ro ce 1946 dostal zakázku na úpravu kasáren.
Avšak přišel únor 1948 a konec stavitelské živnos-
ti. Živnosti se Antonín Mahn vzdal (dal do klidu)
k 11. lednu 1950. Již před tímto datem (někdy před
13. prosincem 1948) byla na všechny tři přeloučské
stavební závody uvalena národní správa. Týkalo se
to pochopitelně i Antonína Mahna, který takto po
22 letech ukončil živnost před přeloučským úřa-
dem. V dalších letech až do odchodu na penzi pra-
coval jako technický úředník v ČSSZ Pardubice.
Zemřel 21. června 1973 v pardubické nemocnici. 

První manželkou Antonína Mahna byla Žofie
Hal mová (1903–1966), kterou si vzal v Přelouči
1. srp na 1925. Za svědky oběma novomanželům
šli významný pardubický architekt a rodinný přítel
Ing. arch. Bóža Dvořák (1864–1954) a pardubický
so chař, Mahnův přítel a též Dvořákův zeť Miloslav
Baše (1885–1959). Několik let po svatbě, v roce 1929,
se jim narodila dcera Věra, později provdaná Ficko-
vá. Manželství však netrvalo dlouho. Za rozpadem
manželství můžeme hledat nepokojnou bohémskou
povahu Antonína Mahna. Po rozluce manželství v ro -
ce 1937 se Mahn odstěhoval do domu čp. 919 v dneš -
ní Sukově ulici a pak asi v 50. letech do nového by -
tového domu v Žižkově ulici čp. 979. Starý dům zů-
stal rodině Mahnovy první manželky, až do své smrti
v roce 1963 zde bydlela maminka Žofie Mahnové
(nově Suchardové), Žofie Halmová se svou vnučkou. 

Dne 8. října 1945 se Antonín Mahn v Rychnově
nad Kněžnou znova oženil a jeho druhou manžel kou
se stala Jiřina Mahnová, rozena Beková (21. 11.1917
v Solnici, okres Rychnov nad Kněžnou). Z tohoto
sňat ku se v roce 1946 v pardubické porodnici naro -
dila dcera Alena Mahnová. Po smrti manžela se Ji ři -
na Mahnová z Přelouče o rok později odhlásila a od -
 stěhovala se do Pardubic. Pravděpodobně za dcerou.

Dcera Věra (1929–1989) se se provdala dne
20. 12. 1947 za Miroslava Ficka (1924–1996) a od
ro ku 1953 bydleli ve Lhotě u Přelouče, její manžel
zde byl řídícím učitelem a posléze se stal ředite-
lem Městské knihovny v Přelouči. Společně vycho-
vali čtyři děti. U Věry v Přelouči dožil také roku 1987
Jaroslav Sucharda, druhý manžel první manželky
Antonína Mahna.

Velmi děkuji při vyhledávání životopisných
údajů přeloučským matrikářkám Ing. Soně Krá-
lové a Mgr. Marcele Vilíkové a za zprostředkování
též děkuji milému kolegovi z přeloučského muzea
Mgr. Matěji Peštovi. Rovněž děkuji za poskytnuté
poznámky historiku Mgr. Janu Tetřevovi z Výcho-
dočeského muzea v Pardubicích. 

Závěrem se dovoluji obrátit na přeloučské ob -
čany, jestli mají nějaké další informace o Antonínu
Mahnovi či fotografie s podobiznou Antonína
Mah na a jeho rodiny, tu se mi zatím dohledat či
do pátrat nepodařilo, budu velmi vděčný.
                       PhDr. Pavel Fojtík – historik 
                      Polabského muzea, Středočeský kraj

Uplynulo padesát let od smrti 
přeloučského architekta Antonína Mahna (1890–1973)

Ačkoliv to není ze zákona povinné, neměli
by majitelé plynových kotlů a dalších spotře-
bičů podceňovat servisní prohlídky svých za-
řízení. A to ani těch novějších. Jak totiž upo-
zornili experti, norský plyn a další alternativy
vůči ruskému plynu ucpávají kotle s měděným
vedením. Standardně montovaná ochranná
sítka nepomáhají. 

„Norský plyn obsahuje vyšší procento siro-
vodíku, který se při spalování mění na síranové
soli a ty pak ucpávají hořák a potrubí“, upo -
zornil Václav Petráš z České komory autori-
zovaných inženýrů a techniků činných ve vý-
stavbě (ČKAIT)

V měděném vedení dochází kvůli většímu
podílu siřičitanů k oxidaci. Odlupují se šupinky.
Vypadá to, jako byste do potrubí nastrouhali
obyčejnou tužku. V Praze jsme se setkali se za -
neseným kotlem již po třech týdnech provozu,“
potvrdil šéf odborné firmy Inklemo Servis Pa-
vel Charvát. 

Postižení zákazníci si podle něho musí vy -
čiš tění zaplatit ze svého. Oprava není před-
mětem záruky, neboť závada není zaviněna
výrobcem. 

To, že se vedení zanese, pozná spotřebitel
tak, že zhasínají hořáky kotlů, plynové topení
(vafky) se najednou chová nevyzpytatelně
a konce plamenů na plynovém sporáku jsou
červené, výkonost je nižší. 

Podle ČKAIT však není nezbytné plošně
kom pletně měnit hořáky a už vůbec ne celé
kotle, situaci je ovšem potřeba řešit například
speciálním filtrem. Tento filtr stojí přibližně
1200 Kč, k čemuž je ale potřeba přičíst nákla-
dy za práci. 

Náhradní hořák by eventuálně stál 10 tisíc
korun, přičemž práce spojená s jejich výmě-
nou, čištěním a kontrolou vyjde zhruba na
dalších 5000 Kč. Případná náhrada měděných
trubek za nerezové by vyšla na další tisíce. 

Údaje o složení
Informaci o složení plynu i postup tech-

nického řešení by měli odběratelé (firmy i do-
mácnosti) primárně obdržet od distributorů
plynu. „Aktuálně ani specialisté nemají přesné
informace, jaký plyn nebo směsi plynů a s ja-
kými vlastnostmi proudí tuzemskými plyno-

vody,“ poukázal energetický auditor Miroslav
Machalec. 

Doporučuje se kontrola
a čištění jednou ročně

Obecně je doporučováno jednou ročně ko -
tel nechat odbornou firmou vyčistit a komplet -
ně zkontrolovat. Servisní prohlídka zahrnuje
měření emisí a účinnosti spalování, prohlídku
a vyčištění výměníku, těsnost spojů, tlak plynu,
prohlídku funkcí bezpečnostního řetězce. Mů -
že k tomu být vydáno i potvrzení o revizi, což je
dobré například u pronajímaného bytu. Zákon
určuje povinnost této revize pouze podnikate -
lům, a to jednou zatři roky. Ceny za čištění
a servis závisí na náročnosti zásahu a vzdále-
nosti. Pokud je kondenzační kotel pravidelně
servisován, tak doplnění tlaku expanzní nádo-
by a běžné vyčištění výměníku od firmy z oko-
lí bydliště obvykle stojí do 2000 korun. Ovšem
servis starého dosluhujícího kotle, který vyža-
duje nároční čištění, a to i menšího v bytě, vyjde
i na tři tisíce korun bez dílů. 

čerpáno z čl. J. Gintera – úprava MG

Proč norský plyn ucpává kotle?
Česká komora autorizovaných inženýrů a techniků vysvětluje proč norský plyn ucpává kotle. 
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DOPLŇOVAČKA 2023 
na téma „Slavní přeloučští rodáci a obyvatelé“

Tajenka květnové doplňovačky byla: 
Anna Prchalová (1900 – po 1949), 

Tůmy Přeloučského 293

Anna Prchalová (rozená Švarcová) se narodi la v Pře -
louči na počátku 20. století. Oba její rodiče byli také
herci. Od roku 1925 byla členkou Českého divadla
v Olo mouci, dále prošla Tylo vým divadlem v Nuslích
a Divadlem Járy Kohou ta. Po roce 1945 hrála v diva -
dle 5. května v Praze či v Divadle pracujících v Gott-
waldově (Zlíně). Ve filmu měla ve 30. a 40. letech jen

několik menších rolí. (čerpáno z brožury sepsané M. Peštou 
Slavní přeloučští rodáci a obyvatelé – 20. století)

V rámci losování se výherkyní stala Pavla Dudová, gratulujeme. V re -
dakci Roštu je připravený malý dárek. Nové odpovědi zasílejte jako vždy do
redakce Roštu na mail: rost@mestoprelouc.cz. 

DOPLŇOVAČKA – Slavný přeloučský…

1. Prodejny noviny a tabáku. – 2. Přirážení. – 3. Ženy bez domova.
– 4. Nezarostlé roviny. – 5. Tratoliště (zastarale). – 6. Příjemné zá-
žitky. – 7. Několik cenných papírů. – 8. Malé pily. – 9. Sportovní
oblečení. – 10. Příběhy. – 11. Tutové události. – 12. Poklepání. –
13. Mírné horečky. – 14. Části vět. – 15. Kruté ženy. – 16. Nástroje
pro pilování. – 17. Dřívější drobné mince
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Fotohádanka
Správná odpověď na květnovou fotohádanku zněla: „Černo -

bílá fotografie z doby nedlouho před rokem 1980 zachycuje
rozestavěnou vstupní bránu na fotbalový stadion (fotograf
stál v areálu stadionu). Nachází se vedle domu čp. 1337–
1338 ve Sportovní ulici, který byl v době vzniku fotografie
také ve výstavbě, resp. dostavbě.“

V rámci losování se výhercem stal Ladislav Mifek, gratulu-
jeme. V redakci Roštu je připravený malý dárek. Odpovědi na
novou fotohádanku zasílejte na mail: rost@mestoprelouc.cz
a děkujeme vám za přízeň. 

Správné znění květnové křížovky bylo: Adéla ještě neve-
čeřela. V rámci losování se výherkyní stala Alena Koťátková,
gratulujeme. Malý dárek je připravený v redakci Roštu. Všem dě -

kujeme za přízeň a těšíme se na vaše nové odpovědi, které za-
sílejte na mail: rost@mestoprelouc.cz nebo volejte na telefon
466 094 103.

KŘÍŽOVKY 2023 NA TÉMA „SLAVNÉ ČESKÉ KOMEDIE“

VŠECHNY TAJENKY (křížovka, doplňovačka, fotohádanka) HLÁSIT DO 14. 6. 2023!



Pokračování programu na předposlední straně.Příští číslo Roštu vyjde v pátek 30. 6. 2023.


